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اقتصادی

محمود جام سازاقتصاددان  مطرح کرد

پیامدهاینقدینگیبراقتصادکشور
محمود جام سازاقتصاددان یکی از مشکلات اقتصادی کشور را اثر گذاری نقدینگی 
اعلام کرد و گفت: از 1530 هزار میلیارد تومان نقدینگی در پایان اسفندماه پارسال، فقط 
یک سوم آن در اختیار دولت بوده و بقیه در دست دیگران است؛ در واقع هر کس پول 

بیشتری دارد تصمیمهای اساسی را می گیرد.
جام ساز خاطرنشان کرد: وقتی یک سوم حجم عظیم نقدینگی موجود در اختیار دولت 
است و بانک ها از منابع برای پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش به بخش خصوصی 

مولد تهی شده اند، تورم ایجاد می شود.
به گفته وی، دولت وقتی اقتصاد را در اختیار می گیرد و حتی در بخش های کوچکتری 
نیز وارد می شود، نیازمند یک دستگاه عریض و طویل دیوان سالاری است که بتواند آن 

را اداره کند و این دستگاه به تدریج فربه شده و هزینه بر است.
این اقتصاددان معتقد است، دولت بودجه را به صورت عملیاتی تنظیم نمی کند و 
تخصیص نامناسب منابع، مهمترین عامل ایجاد تنش و چالش در بودجه و اقتصادی 
کشور است. وی تاکید کرد: بودجه باید با پیش بینی درآمدهای واهی، به صورت متوازن 

تنظیم و تدوین سپس تقدیم مجلس شود.
جام ساز، بخش عمده ای از معضلات اقتصادی کشورها را به دلیل منفی بودن تراز 
پرداخت ها و بالا بودن میزان صادرات از واردات عنوان کرد و گفت: یکی از وظایف وزارت 
امور خارجه این است که موارد و مسیر صادرات و واردات کشور را هموار کند تا کشور 
بتواند در عین امنیت و آرامش، این فعالیت ها را انجام دهد و قوانین و مقرراتی وجود 

داشته باشد که اجازه این فعالیت ها را به ما بدهد.
جام ساز در ادامه میزگرد، درباره راهکارهای دستیابی به توسعه اقتصادی در شرایط 
پسابرجام نیز گفت: سرمایه گذاری ها باید به صورت مولد باشد بویژه از طریق بخش های 
خصوصی واقعی شامل شرکت ها، موسسه ها، بنگاه ها و کارخانجات کوچک و متوسط 

)موسوم به SMEها( باشد.
وی ادامه داد: به دلیل اینکه تخصیص منابع حاصل از فروش نفت بین نیازهای واقعی 
اقتصاد به طور بهینه انجام نمی شود بیشتر این منابع به سمت سرمایه گذاری های غیر 

مولد می رود. یعنی سرمایه گذاری مولد بسیار کم صورت می گیرد.
جام ساز اظهار داشت: اگر درآمدهای نفتی به صورت علمی و براساس الزامات علم 
اقتصاد به طور بهینه بین نیازهای واقعی اقتصاد تخصیص می یافت، منابع آن از بودجه 
جدا می شد، دولت به آنها متکی نمی شد و منابع خود را بر مالیات، عوارض، خدمات 
دولتی و تعرفه ها می گذاشت، آنگاه یک سیستم مالیاتی مترقی و پیشرفته داشت که 
می توانست این درآمدها را در بزرگترین شرکت های سودآور جهان سرمایه گذاری کند.
وی گفت: مجلس شورای اسلامی برای استفاده از حساب ذخیره ارزی لایحه می داد در 
حالی که همه این منابع باید صرف زیرساخت های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی شود.

این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: اگر ساختارهای بنیادین اقتصادی ما آماده نباشد 
نمی توان توسعه اقتصادی را بر اساس یک ساختار لرزان شنی قرار داد.

به گفته وی، در صورتی می توان توسعه اقتصادی داشت که کشور از یک ساختار 
بنیادین زیربنایی قوی برخوردار باشد؛ زیرا این ساختار به تولید کالاهای عمومی منجر 

می شود.

بهکیش اقتصاددان: 

بازارارزراآزادکنید
معتقد است که در شرایط موجود ارزی باید بازار ارز آزاد اعلام شده تا بتواند با ایجاد 

تعادل در عرضه و تقاضا موجب کاهش قیمت و تغییرات اوضاع شود.
محمدمهدی بهکیش در گفت وگویی  درباره شرایط موجود ارزی تاکید کرد که از همان 
ابتدای اجرای این سیاست اعلام کرده بودیم که کار غلطی است و باید تغییر کند، چرا 
که نمی تواند تمام نیازهای موجود ارزی را پاسخ داده و به طور طبیعی باعث ایجاد رانت 

و آشفتگی فضای ارزی خواهد شد.
وی با اشاره به برخی جوانبی که در سیاست جدید ارزی نادیده گرفته شد، گفت: به 
عنوان مثال ما میلیون ها ایرانی در خارج از کشور داریم که به هرحال املاکی در داخل 
دارند و اگر بخواهند آن را حتی منتقل کرده و جابه جایی انجام دهند سیاست برای آن 
تعریف نشده است و دولت نمی داند در مورد آن چه کند و یا در برخی بخش های دیگر 

نیز این بلاتکلیفی وجود دارد.
این اقتصاددان با بیان این که وقتی بازار ارز را غیررسمی اعلام می کنیم به طور طبیعی 
بانک مرکزی آن را در حوزه وظایف خود برای کنترل نمی داند و نمی تواند ورود کند، 
یادآور شد: اکنون در شرایطی قرار داریم که حتی نیروی انتظامی هم نمی تواند کنترلی 

بر بازار داشته باشد و در نهایت شرایط فعلی ایجاد شده و قاچاق در آن دیده می شود.
کنار  در  و  شده  شناخته  رسمیت  به  آزاد  بازار  باید  این که  به  اعتقاد  با  بهکیش 
سیاست گذاری فعلی قرار گیرد گفت: وقتی بازار آزاد فعالیت کند، قیمت های موجود نیز 
رو به کاهش می رود، چرا که در این حالت عرضه و تقاضا یکدیگر را پیدا کرده و موجب 
ایجاد تعادل و عادی شدن شرایط می شود، اما اکنون نگرانی هایی وجود دارد که باید 
منبع این نگرانی شناسایی شده و برطرف شود، در غیر این صورت خود موجب هجوم 
برای خرید دلار شده که نمی تواند مانع از توقف رشد قیمت باشد، زیرا عرضه محدود و 

تقاضا بالاست.
وی یادآور شد: با وجود اینکه در حال حاضر بازار حاشیه ای وجود دارد و فعالیت می کند، 
ولی جو بسیار نامناسبی در آن ایجاد شده که موجب نگرانی مردم برای از دست دادن 
ارزش دارایی های خود شده است. توجه کنید که در همین مدت کوتاه برای بازرگانان و 
صاحبان صنعت چه اتفاقی افتاده آنها سرمایه هایشان تا نصف کاهش پیدا کرده است، 
چرا که قیمت دلار در بازار به طور قابل توجهی رشد داشته و موجب کاهش اموال مردم 

شده است.
به گفته وی طبیعی است که مردم با توجه به نگرانی های موجود به سمتی بروند که 

دارایی های خود را به ارز تبدیل کرده و از کاهش ارزش آن جلوگیری کنند.

معاون مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت :

ایرانپارسال50میلیارددلارنفتخام
صادرکرد

معاون مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت گفت: کل درآمد ارزی صادرات کشور 
در سال گذشته حدود 90 تا 95 میلیارد دلار بود که 50 میلیارد دلار به نفت خام و 20 

میلیارد دلار به فرآورده ها و پتروشیمی ها تعلق داشت. 
»حبیب الله بیطرف« دیروز در نخستین کنفرانس بین المللی مدیریت یکپارچگی 
دارایی های فیزیکی صنعت نفت و گاز در بخش ساحل و فراساحل، بیان داشت: سهم 

نفت و فرآورده های صنعت نفت از سبد صادراتی کشور 70 درصد است.
وی افزود: نقش حائز اهمیت صنعت نفت ایران در سطح جهان و اوپک و برخورداری 
از حجم قابل توجه ذخایر نفت و گاز نشان دهنده اهمیت مدیریت دارایی های فیزیکی 

این صنعت است.
وی ادامه داد: مدیریت یکپارچگی دارایی ها در صنعت نفت به کاهش هزینه ها، افزایش 
بهره وری، افزایش ایمنی، مصرف بهینه انرژی و بهبود تعامل سازمان با محیط زیست 

می انجامد.
بیطرف اضافه کرد: مدیریت یکپارچگی دارایی ها نه تنها در دارایی های فیزیکی، بلکه 
درباره دیگر سرمایه های سازمان از جمله سرمایه انسانی و دارایی های اطلاعاتی و مالی 

نیز باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون وزیر نفت افزود: مدیریت دارایی  فیزیکی به ویژه در فراساحل صنعت نفت به 
واسطه آسیب پذیری بیشتر و همچنین برخورداری این بخش از میلیاردها دلار دارایی، 

اهمیت فراوان دارد.
معاون مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت اظهار داشت: از این رو نظام  نامه مدیریت 
دارایی های فیزیکی در سال 93 تدوین و ابلاغ شد و تدوین نظام نامه استانداردهای ملی 

این مقوله هم اکنون در دستور کار است.

رئیس کل بانک مرکزی از ایجاد بازار ثانویه ارز در کشور خبر داد و گفت: در 
این بازار صادرکنندگان خُرد غیرنفتی می توانند برای تامین ارز کالاهای گروه 

سوم، ارز خود را عرضه کنند. 
»ولی اله سیف« روز دوشنبه در حاشیه جلسه کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی با تقسیم بندی کالاهای وارداتی به سه گروه اظهار 
داشت: گروه اول کالاهای اساسی و حیاتی برای کشور که با ارزاق عمومی 

مردم و دارو در ارتباط است که ارز مورد نیاز آنها از محل فروش نفت با ارز 
رسمی 4200 تومان توسط بانک مرکزی تامین می شود.

وی افزود: گروه دوم کالاهای ضروری هستند که قرار است ارز مورد نیاز 
برای آنها از محل 80 درصد صادرات غیرنفتی - شرکت های پتروشیمی فولاد 

و معدنی - و از محل سامانه نیما تامین خواهد شد.
سیف، نرخ مبنا برای واردات کالاهای گروه دوم را همان نرخ ارز رسمی 

دانست و گفت: یکی از مباحث جدی این روزها در بازار، تبدیل نرخ کالاهایی 
است که با بهای4200 تومان وارد کشور می شوند اما با قیمت های بالاتر نرخ 
گذاری می شوند. وی ادامه داد: بانک مرکزی برای کنترل قیمت ها و شفاف 
سازی در بازار، قرار است ارزهایی که با مبنای 4200 تومان به واردکنندگان 
تخصیص داده را در سامانه ای به اطلاع عموم برساند تا هر کسی کالایی وارد 
می کند که قیمت آن منطقی نیست و با این رقم مغایرت دارد، بتواند اعتراض 

کند و نهادهای نظارتی همچون سازمان تعزیرات نظارت کنند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: در اولویت سوم، کالاهایی هستند که از محل 
20 درصد صادرات کالاهای غیرنفتی - عمدتا شامل صادرکنندگان خُرد و 

بخش خصوصی - انجام می شود و قرار است این کار با نرخ توافقی باشد.
سیف اظهار داشت: در حقیقت بازار ثانویه ای در کنار بازار اصلی شکل می 

گیرد.
به گفته سیف، گروه چهارم، کالاهای ممنوع الورود هستند.

وی ابراز امیدواری کرد با این اقدام ها و با وجود تلاش های دشمنان بویژه 
آمریکا برای ایجاد التهاب در بازار، آرامش در فضای اقتصادی کشور ایجاد شود.

*التهابات آفرینی در بازار مصنوعی است
رئیس کل بانک مرکزی همچنین پس از جلسه بررسی مسائل اقتصادی و 
ارزی در دولت به خبرنگاران گفت: طبق بررسی های انجام شده و طبق آمار 
سال گذشته واردات، نیاز ارزی برای کالاهای گروه نخست 18 میلیارد دلار و 
برای گروه دوم 24 میلیارد دلار برآورد می شود و سهم گروه سوم که کالاهای 

عادی هستند 5.6 میلیارد دلار خواهد بود.
سیف اظهار داشت: گروه چهارم که واردات آنها ممنوع شده، کالاهایی 

هستند که در تولید آنها خودکفا هستیم و نیازی به واردات آنها وجود ندارد.
وی درعین حال نیاز ارزی برای واردات کالاهای گروه چهارم را 3.8 میلیارد 

دلار برآورد کرد که از این پس قرار نیست وارد شوند.
رئیس کل بانک مرکزی با اعلام اینکه مشکلی در تامین ارز برای واردات این 
کالاها وجود ندارد، اظهار داشت: تلاش هایی عمدتاً از خارج کشور برای القای 
التهاب به بازار انجام می شود اما باید گفت که این التهابات مصنوعی است و 

هیچ نگرانی بابت تامین کالاهای مورد نیاز جامعه وجود ندارد.

رئیس کل بانک مرکزی:

 بازار ثانویه ارز شکل می گیرد 

معاون سازمان توسعه تجارت خبر داد

فهرستکالاهایوارداتیبادلارتوافقیبه
زودیاعلاممیشود

و  اساسی  کالاهای  واردات  برای  کرد:  اعلام  ایران  تجارت  توسعه  سازمان  معاون 
استراتژیک دلار 3800 تومانی اختصاص می یابد و به کالاهای وارداتی نظیر مواد اولیه 
و ماشین آلات نیز دلار 4200 تومانی تعلق می گیرد. اما برای واردات دیگر کالاها که در 
اولویت سوم قرار دارند دلار با نرخ توافقی اختصاص می یابد که به زودی فهرست این 

کالاها اعلام می شود.
محمدرضا مودودی - معاون سازمان توسعه تجارت ایران - در پاسخ به این سوال که 
کدام یک از این بخش ها مشمول دلار 4200 تومانی می شوند؟ به ایسنا گفت: برخی از 
کالاهای اساسی و استراتژیک مشمول اولویت یک و دلار 3800 تومانی می شوند و ارز 
آن نیز از محل درآمدهای حاصل از صادرات نفت و فرآورده های نفتی تامین می شود. اما 
موارد دیگر نظیر مواد اولیه، تجهیزات، ماشین آلات و اقلامی از این دست که مورد نیاز 

واحدهای صنعتی و تولیدی است، دلار 4200 تومانی به آنها تعلق می گیرد.
وی افزود: برای آن دسته از کالاهایی که مشمول ارز با نرخی توافقی هستند نیز 
تصمیم گیری ها در حال بررسی برای ابلاغ است و به زودی اعلام خواهد شد. این دسته 
از کالاها از محصولات صادراتی ارز با توافق با صادرکنندگان دریافت می کنند که لزوما 
نیازی به بازگشت ارز حاصل از صادرات کالایشان از طریق سامانه نیما نیست. در واقع 
صادرکنندگان آن کالاها اظهارنامه های صادراتی خود را در اختیار واردکنندگان قرار 
می دهند اما برای نرخ مورد توافق بین آنها هنوز تصمیم گیری نهایی صورت نگرفته 

که در این زمینه بررسی ها همچنان ادامه دارد و به زودی لیست آن ها اعلام می شود.
مودودی درباره اینکه برخی از بازرگانان نسبت به چند دسته شدن کالاها و در واقع 
چند نرخی شدن ارز در بازار انتقاد دارند و آن را مسبب بی انضباطی در بازار ارز می 
دانند. گفت: کالاهایی که مشمول نرخ دلار توافقی می شوند معمولا جزو آن دسته از 
محصولات و کالاهایی هستند که چندان حساسیت و تقاضایی در بازار ندارند و معمولا 
جزو مواد مصرفی به شمار می روند نه کالاهای اساسی و مورد نیاز تولید؛ بنابراین اگر بازار 
و جامعه کشش و توان خرید آن را داشته باشد، نرخ ارز نیز چندان اهمیتی در آن زمینه 
ندارد، چرا که در این زمینه قطعا کشش بازار تعیین کننده نرخ ارز توافقی خواهد بود و 

نحوه برخورد مردم با این بازار جدید بسیار تعیین کننده و اثرگذار است.
معاون سازمان توسعه تجارت در پاسخ به اینکه آیا هجوم و افزایش اقبال مردم برای 
تقاضای ارز و ثبت سفارش تهدید به شمار می رود یا خیر؟ گفت: همواره طی سال های 
گذشته میزان ثبت سفارش برای واردات کالا بسیار بیشتر از واردات واقعی بوده است 
و در دو ماهه نخست امسال نیز نشان می دهد که هر قدر ثبت سفارش صورت گرفته 
باشد، بیشتر از 6.5 میلیارد دلار واردات نداشته ایم که نسبت به سال گذشته حدود 
نیم درصد رشد داشته است. در حالی که صادرات طی همین بازه زمانی بیش از 22 
درصد رشد داشته است. آنچه در این زمینه و درباره ثبت سفارشی که شدت گرفته، 
اهمیت دارد درست و ضروری بودن بخشی از آن است، چرا که در زمان و شرایطی که 
ترامپ و دولت آمریکا ایران را تحریم می کند، بسیاری از کارخانه ها بیش از نیاز خودشان 
می خواهند واردات مواد اولیه و مورد نیازشان را انجام دهند تا اگر به بحرانی به نام تحریم 
برخورد کردند، با کمبود مواجه نشوند. بنابراین می توان بخشی از این افزایش را این گونه 
تفسیر کرد. وی ادامه داد: به بیان دیگر افزایش واردات برای ذخیره سازی مواد اولیه مورد 
نیاز تولید می تواند مثمر ثمر و مفید باشد، چراکه 85 درصد واردات ترکیبی از مواد اولیه 
و کالاهای واسطه ای و سرمایه ای است که اگر در همان اولویت دو واردات و تخصیص 
ارز باشند که از دلار 4200 تومانی استفاده کنند، رانتی تلقی نمی شود و ارز مورد نیاز را 

در اختیارشان قرار می دهیم.
معاون سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: مسئله دیگر این است که از آنجا که از سال 
گذشته نیز مدت زمان ثبت سفارش از دو بازه زمانی شش ماهه به دو بازه زمانی سه ماهه 
کاهش پیدا کرده است، این فرصت طلبی را از کسانی که بخواهند بر اساس کشش بازار 
ثبت سفارش انجام دهند، می گیرند؛ چراکه آنها باید اگر واقعا به کالایی که ثبت سفارش 
کرده اند، نیاز دارند آن را در بازه زمانی شش ماهه مشخص شده وارد کنند و اگر این کار 
را انجام ندهند، عملا ثبت سفارش آنها سوخته شده است و این شرایط وضعیت را به 
گونه ای تغییر می دهد تا واقعا آنهایی که به گونه ای نیازمند هستند، ثبت سفارش را انجام 

دهند و به این عرصه وارد شوند.

آگهی فقدان سند مالکیت 
آقای رضا طباطبائی یزدی برابر وکالتنامه 104407 – 97/3/5 و 104449 
– 97/3/12 دفتر 21 کرج به وکالت از طرف مالک آقای مرحوم مصطفی ماهر 
که ورثه آن عبارتند از 1 ( ندا 2 ( لیدا 3 ( ویدا 4 ( گیتا شهرت همگی ماهر 
فرزندان متوفی 5 ( فاطمه کمالی همسر متوفی ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه 
تصدیق شده اعلام نموده است که سند مالکیت 2 دانگ مشاع از ششدانگ ......... 
به مساحت 250 مترمربع قطعه ........ تفکیکی به شماره 1893 فرعی از 162 از 
اصلی مفروز از پلاک 687 فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی کرج جزء حوزه 
ثبتی شهرستان کرج مورد ثبت 17246 صفحه 557 جلد 126 املاک به نام 
مهدی رضائی ثبت و صادر گردیده و برابر سند قطعی 70008 – 77/2/10 
شماره ..... دفترخانه 21 کرج به  مصطفی ماهر نسبت به 2 دانگ مشاع از 6 
شدانگ متقاضی منتقل شده و به موجب سند رهنی شماره ... دفترخانه ...... در 
رهن ....... می باشد . به علت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی نموده است . لذا مراتب به استناد تبصره یک اصلاحی به ماده 
120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ 
انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض خود راضمن ارائه اصل سند مالکیت به 
این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر 
اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت 

المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد 
.م/97/10430/ف 
شوش پاشا – رئیس ناحیه 

در گفت وگو با با کارشناس اقتصادی مطرح شد 

شرطایرانبرایباقیماندندربرجام
ماندن یا خروج ایران از معاهده برجام بستگی به اقدامات کشورهای اروپایی برای 
چگونگی جبران بدعهدی آمریکا دارد و اگر برجام نتواند منافع کشورمان را تامین کند، 

شرکت های اروپایی با از دست دادن بازارهای ایران متضرر خواهند شد. 
پس از اینکه رییس دولت آمریکا هیجدهم اردیبهشت ماه به دلایل واهی از جمله 
همکاری ایران با تروریسم خروج این کشور از تفاهمنامه برجام را اعلام کرد، ایران هم 
مواضع و شروط خود برای ماندن در این معاهده را به صورت روشن به کشورهای 

حاضر در برجام رساند. 
پیام دولتمردان کشورمان این بوده که ماندن ایران در برجام به اقدامات کشورهای 
اروپایی، روسیه و چین بستگی دارد اینکه سایر حاضران در این معاهده تا چه حد به 
تعهدات خود پایبند هستند و چگونه می توانند خروج آمریکا را جبران کنند. در این 
مدت هم تمام کشورهای حاضر در برجام ضمن انتقاد از رفتار دولت امریکا، به پایبندی 

خود در اجرای مفاد توافق برنامه جامع اقدام مشترک تاکید داشتند. 
اما ایران به گفته ها اکتفا ندارد و از کشورها تضمین می خواهد. طبق گفته »عباس 
عراقچی«معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان؛ برجام در وضعیت عادی به سر 
نمی برد و تعادل این توافق بین المللی به هم ریخته و با خروج آمریکا تحریم هایی 
از سوی این کشور مجددا اعمال می شود. ایران هنوز تصمیم نگرفته در برجام باقی 
بماند یا خیر. تصمیم ما در این مورد به مذاکرات با کشورهای اروپایی، چین و روسیه 
بستگی دارد در حال مذاکره برای تصمیم گیری در این باره هستیم و در پایان مذاکرات 
جمع بندی خواهد شد که آیا با ماندن ایران در برجام، منافع کشورمان تامین می 

شود یا خیر.
یکی از مهم ترین انتظارات ایران از اجرای برجام، ماندگاری شرکت های اروپایی در 
کشورمان است و برخی از مقامات کشورهای اروپایی از جمله آلمان و فرانسه اعلام 
کرده اند که برای حمایت از شرکت های اروپایی در ایران، هرکاری می کنند. قطعا 
از دست دادن بازار ایران برای شرکت های اروپایی هم هزینه هایی را در پی خواهد 
داشت بنابراین به دنبال راهکاری برای باقی ماندن در ایران با کمترین هزینه از سوی 

آمریکا هستند. 
*شرکت های اروپایی تابع تصمیم دولت های خود هستند 

»هادی حق شناس« کارشناس اقتصادی در گفت و گو با پژوهشگر ایرنا درباره 
همکاری شرکت های اروپایی با ایران در چارچوب برجام، گفت: اگر اروپایی ها در 
حفظ برجام اراده سیاسی داشته باشند به طور قطع شرکت ها هم از دولت خود پیروی 
خواهند کرد هرچند که ممکن است منافعشان در آمریکا به خطر بیفتد اما قطعا منافع 

خود در کشورشان را ترجیح می دهند. 
وی با تاکید بر اینکه در نهایت این دولت ها هستند که تصمیم می گیرند به تعهدات 
خود در برجام پایبند باشند و انتظارات ایران را برآورده کنند، ادامه داد: یک شرکت 
اروپایی قطعا در اروپا منافع بیشتری دارد تا در کشور آمریکا چنانکه نسبت به ایران 

منافع بیشتری در آمریکا خواهد داشت. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه پس از اعلام خروج آمریکا از برجام تاکنون 
هیچ یک از کشورهای در این معاهده با آمریکا همراهی نکردند، گفت: مواضع سیاسی 
اروپایی ها تا کنون مبتنی بر حفظ برجام بوده اما باید دید تا چه حد اجرایی می شود 

و ماندگاری شرکت های اروپایی در ایران به مواضع کشورهای اروپایی بستگی دارد. 
حق شناس با اشاره به رفتار بین اروپا و آمریکا در مسائل بین المللی اظهار داشت: 
برجام تنها تفاهمنامه ای نیست که آمریکا در اجرای آن بدعهدی کرده و مشابه این 
رفتار مانند خروج از تفاهمنامه آب و هوای پاریس، افزایش تعرفه برای کالاهای اروپا، 
چین و کانادا مانند فولاد و آلومینیوم یا خروج آمریکا از شورای حقوق بشر را از آمریکا 
شاهد هستیم . اگر اروپا در برابر این رفتار امریکا و زیاده خواهی هایش ایستادگی نکند 

در واقع به تحقق شعار ترامپ مبنی بر امریکا قدرت اول در دنیا کمک کرده است. 
وی افزود: نکته دیگر این است که همین که اروپایی ها در ارتباطات خود با ایران نفت 
و گاز کشورمان را خریداری کنند و پول را بپردازند، خروج امریکا از برجام با حداقل 

عوارض برای ایران خواهد بود. 
حق شناس در ارتباط با انتظار ایران از برجام درباره ماندگاری شرکت های اروپایی 
تاکید کرد: نکته این است که در ارتباطات با شرکت های اروپایی نیازی به ورود شرکت 
های بزرگی که منافعی در آمریکا دارند نیست و می توان برای نقل و انتقالات هزینه ها 

از ظرفیت های شرکت های کوچک و متوسط اروپایی استفاده کرد. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: کشور نیازی به حضور تمام شرکت های بزرگ 

اروپایی ندارد و با توجه زیرساخت هایی که در ایران داریم ، حداکثر نیاز ما سالیانه به 
40 میلیارد دلار کالاهای واسطه ای یا سرمایه ای است در حالی که حجم تجارت 
اتحادیه اروپا بسیار بیش از این اعداد و ارقام است و اگر اگر اروپایی ها بخواهند این 
حجم معامله را با ایران داشته باشند، ضرورتی به ورود شرکت های بزرگ اروپایی 
نیست.  حق شناس با تاکید بر اینکه این دوره هم یک دوره گذار است و تحریم های 
دولت آمریکا ماندگار نخواهند بود، ادامه داد: برای بحران گذرا راهکارهای کوتاه مدتی 
پیش پای ایران وجود دارد که می تواند از آنها برای عبور از این شرایط استفاده کند. ما 
تحریم های شورای امنیت را پشت سر گذاشته ایم که بسیار شدید تر از تحریم های 

مصوبه دولت آمریکا بودند. 
وی گفت: در نهایت معتقدم عامل ماندگاری شرکت های اروپایی در قراردادها و 
تفاهمنامه هایی که در شرایط برجام به اجرا رسید، اراده سیاسی دولت های اروپایی 

است. 
*منافع اقتصادی ارحج بر مواضع سیاسی 

واقعیت این است که روابط کشورها با یکدیگر به تناسب منافعشان تعریف و تنظیم 
می شود. به طور قطع اگر کشورها با یکدیگر منافع مشترک قابل توجهی نداشته باشند، 
هزینه ای برای افرایش تعامل با یکدیگر نمی پردازند. از سوی دیگر طبیعی است اگر 
کشورها با یکدیگر منافع مشترک قابل توجهی داشته باشند نوع دیگری از روابط 
سیاسی و اقتصادی تعریف می کنند. چنانکه شاهد آن بودیم که در جریان اجلاس 
اخیر اوپک روسیه به دلیل قرارداد 30 میلیارد دلاری با عربستان در کنار این کشور قرار 
گرفت یا اینکه وقتی آمریکا تعرفه آلومینیوم و فولاد چین را افزایش داد، چین از آنجایی 

بازار دیگری به این وسعت برای صادرات نداشت با امریکا کنار آمد. 
اینکه ارتباطات قوی اقتصادی آمریکا با دنیا می تواند در تنظیم روابط این کشور 
با سایر کشورها تعیین کننده باشد ، طبیعی است و این قاعده بازی است که منافع 
اقتصادی مواضع سیاسی را تعدیل یا تنظمی می کند. حال اینکه به طور قطع شرکت 
اروپایی هم منافعی را در کشورمان دارند که پس از برجام برای ورود به کشورمان صف 
کشیدند و حالا خروج از این بازار هزینه های زیادی برای آنها دارد و به همین دلیل 

است که اتحادیه اروپا به دنبال راهکارهایی برای باقی ماندن ایران در برجام است.
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امید و سید مجید بازیکنان میلیون دلاری اند 

شفر: باشگاه باید برای تیام راه حل پیدا کند 

سرمربی استقلال می گوید تیم ملی می تواند امشب پرتغال را شکست بدهد.
وینفرد شفر در اولین تمرین استقلال برای لیگ هجدهم پاسخ خبرنگاران 

را داد:
*خوشحالم که برگشتم

اول از همه باید بگویم که خوشحالم برگشتم. همه بازیکنان این جا نیستند، 
چند بازیکن روسیه هستند و بازیکنان مصدومی هم داریم. در مورد پادوانی 
صحبت کنم. من شنیدم شرایط درمانی او بهتر شده است و از این بابت 
خوشحال هستم. امیدوارم بتواند به جمع ما برگردد و شاید بتواند به عنوان یکی 

از اعضای کادر با ما باشد.
*برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم

برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم. یادتان هست قبل از جام جهانی گفتم 
اگر بتوانید مراکش را ببرید درها به روی شما باز می شود. اسپانیا و پرتغال هر دو 
برای بازی با ایران عصبی است چون ایران 3 امتیاز دارد.  فکر می کنم می توانیم 
پرتغال را ببریم چون تاکتیک تیم ملی خوب است. در چنین تورنمنت هایی این 
دفاع است که شما را موفق می کند. امیدوارم امشب بتوانیم بازی را ببریم و این 
برای فوتبال ایران خوب است. برای مجید حسینی و ابراهیمی خوشحالم و آنها 
خیلی خوب بازی کردند برای روزبه مشکل مصدومیت پیش آمد و همینطور 

بیرانوند هم نمایش بسیار خوبی داشت.
* کیفیت لیگ ایران ثابت شد

در بازی اول در 90 دقیقه پنج شش بازیکن که در لیگ ایران هستند بازی 

کردند و پژمان هم می توانست بازی کند. من می توانم بگویم این ثابت می 
کند کیفیت لیگ ایران خوب است و خیلی از بهتر از چیزی است که خیلی ها 
در خارج از ایران تصور می کنند. استقلال و پرسپولیس در نیمه نهایی غرب 

آسیا هستند.
*بازگشت تیام به استقلال؟

تیام شاید پس فردا بیاید. باشگاه باید راه حل خوبی با او پیدا کند. ما وقت 
زیادی نداریم و او را برای قهرمانی در فصل جدید نیاز داریم.

*بازیکنان جدید را خودم انتخاب کرده ام
من بابت بازیکنان جدید با باشگاه صحبت کردم و در ارتباط بودیم. یکسری 
از بازیکنان جدید امروز نتوانستند اضافه بشوند. ولی آن تمرکزی که داشتیم 
جذب بازیکنان جوان بود برای آینده باشگاه و باشگاه چند بازیکن جوان دیگر 
هم گرفت برای آینده باشگاه و برای آکادمی باشگاه. بازیکنانی که از پیکان و 
باشگاه های  دیگر آمده اند، باید برای جایگاه خود بجنگند. باید دید بعد از جام 
جهانی برای بازیکنان ملی پوش ما چه اتفاقی می افتد، کسی نمی داند چه 
می شود. قرارداد امید و وریا تمام شده است و حسینی هم می تواند با پول کم 
جدا شود. من این شرایط را در قرارداد متوجه نمی شوم چون لول آنها یک 

میلیون دلار است.
* خیلی از بازیکنان جوان می خواهند به استقلال بیایند

 مجید حسینی و نورافکن زمانی که به استقلال آمدند می گفتند شاید شانس 
داشته باشند که بازی کنند. بعد از 9 ماه حسینی یکی از بهترین مدافعان در 
آسیا است و نورافکن هم به اروپا رفته است. امیدوار هستم بازیکنان جدید بدانند 
این کار شدنی است و همین مسیر را ادامه بدهند. خیلی از بازیکنان جوان می 

خواهند به استقلال بیایند تا راه مجید حسینی و نورافکن را طی کنند.
*تضمینی برای موفقیت ما نیست

قرارداد با وریا، سرور جپاروف، باقری، امید ابراهیمی و مجید حسینی اولویت 
است که امیدوارم باشگاه با آنها توافق کند و بمانند. کار سختی در لیگ قهرمانان 
داریم و لیگ هم از سال گذشته سخت تر است. خیلی از باشگاه ها مثل سپاهان 
بازیکنان خوبی دارند و الان می توانند بگویم تضمینی وجود ندارد که بگوییم 

حتما مثل فصل قبل خوب بازی می کنیم.
*الحاجی گرو دوست دارد به استقلال بیاید

 7 ماه پیش می خواستیم بازیکن خارجی بگیریم. کار سخت بود و خیلی 
ها می گفتند زندگی در ایران مشکل است و ایجنت هایی به بازیکنان زنگ 
زدند که به ایران نروند. الان می بینید گرو می خواهد به استقلال بیاید چون 
کار خوبی انجام دادیم. او می تواند کار تیام را در استقلال انجام بدهد. امیدوارم 

باشگاه بتواند راه حلی برای ماندن تیام پیدا کند.
*قربانی، انصاری و برزای جدا می شوند؟

من لیست را به باشگاه داده ام. بعد از موفقیت بزرگی که در لیگ و لیگ 
قهرمانان داشتیم و وقتی شما به آمار نگاه کنید استقلال در 9 ماه گذشته آمار 
بالایی در رنکینگ جهانی داشته است. آقای توفیقی لیست را دارد و امیدوارم 
باشگاه برای بازیکنانی که می خواهند جدا شوند راه حل پیدا کند. زمانی که ما 

کارمان با تیم تمام شد می توانم بگویم کدام بازیکنان مازاد هستند.
* بهنام و جابر باید با باشگاه مذاکره کنند

من لیست را داده ام و بازیکنان خودشان می دانند. بهنام یا جابر باشگاه باید 
طبق تصمیم من با آنها صحبت کند.

*ضبط پاسپورت در فرودگاه؟
من این را در فرودگاه متوجه شدم که ممنوع الخروج هستم. نمی دانم 

کسی که پاسپورت من را گرفت که بود. اگر پاسپورت من تا هفته آینده 
برنگردد باشگاه با مشکل بزرگی روبرو می شود. این کاری است که به 
باشگاه ربط دارد و باشگاه باید زود برگرداند. می دانم باشگاه مشکل مالی 
دارد و فکر می کنم مدیران باید به آقای افتخاری کمک کنند. من در 
فرودگاه امام خمینی و فرانکفورت که بودم طرفداران استقلال و پرسپولیس 
در مورد تیم ما خیلی خوب صحبت می کردند، ما یکی از بهترین تیم ها 
در آسیا هستیم و نباید شخصیت خود را از دست بدهیم. باید کار کنیم 
و به مدیرعامل باشگاه کمک کنیم و مطمئن هستم در روزهای آینده 

پاسپورتم را می گیرم.
*مالیات برعهده باشگاه است یا شفر؟

قرارداد من قرارداد من است و نمی توانم در مورد آن صحبت کنم.
قیمت دلار در ایران و تمدید قرارداد تیام

من گفتم می خواهم سرور و تیام بمانند و باید با آیجنت های آنها صحبت 
کنیم. امیدوارم باشگاه بتواند راه حلی پیدا کند چون ما به انها نیاز داریم. بویان 

هم باید باشگاه با آیجنتش صحبت کند.
*هرمانی استقلال؟

قبل از جام جهانی خیلی ها در مورد ایران صحبت کردند و من به شما در 
مورد گروه ایران چه گفتم؟ من گفتم می توانیم به مرحله بعدی برویم ولی باید 
بازی اول را ببریم. نمی توانم به بازیکنم بگویم ما شانسی نداریم چون بازیکن از 
خودش می پرسد من اینجا چه کار می کنم؟ ولی این زمانی ممکن است که 
همه با هم کار کنیم و همه در یک مسیر کار کنیم و همه باید برای موفقیت 
باشگاه تلاش کند و من نمی پذیرم حتی یک نفر تلاش نکند. ما بهترین 
هواداران را داریم ولی من نمی خواهم بعدا بگویم این شخص کمک نکرد یا 

کم کاری کرد.
*قهرمانی آلمان در جام جهانی؟

سخت است اما آلمان در دقیقه 95 توانست نتیجه بازی را عوض کند و به 
مکزیک هم باخت. اولین بار بود دیدم آلمان برابر تاکتیک یک تیم مغلوب شد 
و نمی دانست باید چه کار کند. من برابر مکزیک بازی کرده ام و می دانم تیمی 
است که قدرت و شور و اشتیاق دارد و آلمان نمی دانست برابر این تیم باید چه 
کار کند. تونی کروس هم بعد از این بازی گفت که راه حلی پیدا نکردیم و الان 
فکر می کنم آلمان به جام برگشته است. خیلی از بازیکنان آلمان 4 سال قبل 
برابر آرژانتین بازی کردند و فکر می کنم لازم است خون جدید به تیم تزریق 
شود. شاید بازیکنی در زمین بود که با بینی اش مشکل داشت. بعضی وقت ها 
باید بازیکنان بزرگ مثل اوزیل با بازیکنان جوان تر تعویض بشوند. مطمئنم لو 
یک راه حل خوب پیدا می کند و یک تیم خوب برابر کره به زمین بفرستد. 
گری لینکر حرف خوبی است، فوتبال 90 دقیقه است و آلمان در پایان بازی 

را می برد.
*غیبت ساناک؟

او یک مشکل مالیاتی داشت و فردا به ایران می آید. از این که دارد به استقلال 
برمی گردد خیلی خوشحال است. مربی بدنساز امروز پاسپورتش را برای ما می 
فرستد و احتمالا چهارشنبه ایران است. اردوی تدارکاتی هم بسیار مهم است و 
ما بازی های تدارکاتی بسیار خوب می خواهیم. باید حریفان آلمانی پیدا کنیم 
و پسر من دارد با مدیران چند باشگاه صحبت می کند ولی مشکل این است 
که در آلمان باشگاه ها دقیقا می دانند چه کاری قرار است انجام بدهند. ما هم 
باید همین برنامه را داشته باشیم و من ایران هستم تا استقلال را حرفه ای تر 

از قبل کنم.

این رقم صدای همه را در می آورد؛

مانعسهمیلیاردتومانیبرایانتقالرفیعی
بهپرسپولیس

 هافبک سابق پرسپولیس برای بازگشت به جمع سرخپوشان پایتخت رقمی بالا 
در حدود 3 میلیارد تومان پیشنهاد کرده است؛ موضوعی که باعث شده بحث انتقال 

وی با مشکل مواجه شود. 
سروش رفیعی که فصل گذشته در الخور قطر حضور داشت، اعلام کرده اگر 
بخواهد به فوتبال ایران بازگردد تنها برای تیم سابق خود یعنی پرسپولیس بازی 
خواهد کرد.  این در حالی است که محرومیت پرسپولیس از حضور در پنجره نقل 
و انتقالات تابستانی سبب شد تا انتقال این بازیکن با مشکلاتی روبرو شود. رفیعی 
قصد داشت نیم فصل اول به نساجی مازندران برود. وی از طریق یکی از همبازیان 
سابق خود در تراکتورسازی که رابطه بسیار خوبی با مسئولان نساجی دارد به آنها 
اعلام کرده بود رفیعی برای نیم فصل، مبلغی نزدیک به یک و نیم میلیارد تومان 
می خواهد. رقمی که در بودجه این باشگاه مازندرانی تعریف نشده و باعث شد جواد 
نکونام سرمربی نساجی، قید رفیعی را بزند. رفیعی که برای حضور در پرسپولیس 
دو بار به دیدار گرشاسبی و برانکو ایوانکوویچ رفته، رقم درخواستی خود را بطور 
دقیق اعلام نکرده اما خواسته تا با حضور قرضی او برای نیم فصل موافقت کنند تا از 
شرایط بازی، دور نماند. ایوانکوویچ مشکلی با شرط رفیعی ندارد اما باشگاهی نیست 
که رفیعی را تنها برای چهارماه به خدمت بگیرد. موضوع مهم تری که برای قرارداد 
رفیعی با پرسپولیس در میان است رقم مدنظر باشگاه پرسپولیس برای جذب اوست. 
مدیران پرسپولیس حاضر نیستند رقمی بالاتر از سقف قرارداد بازیکنان را به رفیعی 
بپردازند. گرشاسبی معتقد است اگر رفیعی بخواهد مبلغ سه میلیارد تومان برای یک 
فصل از آنها بخواهد او را جذب نخواهند کرد. مبلغی که اگر منابع مالی اش تامین 
شود هم باعث خواهد شد بازیکنان پرسپولیس نسبت به دستمزد بالای رفیعی 
اعتراض کنند. از این رو باید دید در صورت لژیونر نشدن رفیعی چه اتفاقی برای این 

بازیکن رخ خواهد داد.

 بازگشت حسن زاده به لیگ برترفوتسال کشور

مردآسیایيفوتسالقمبهمسسونگونپیوست
علی اصغر حسن زاده مرد آسیایي فوتسال قم براي بازي در فصل فوتسالي جدید 
به تیم قهرمان لیگ برتر باشگاه هاي کشور و نماینده ایران در جام باشگاه هاي آسیا 

پیوست.
بهترین و شاخص ترین فوتسالیست قم در یک دهه اخیر بدون تردید علی اصغر 
حسن زاده است که از اوایل دهه 1380 با بازی در تیم مطرح ارم کیش قم به سطح 
اول فوتسال ایران معرفی شد و سابقه بازی در تیم های فولاد ماهان اصفهان، صبای 
قم، نوریلسکی نیکل روسیه، تاسیسات دریایی تهران و گیتی پسند اصفهان را دارد.

حسن زاده که به واسطه چند قهرمانی در جام ملت های آسیا، سه دوره انتخاب 
به عنوان برترین بازیکن جام و سه عنوان مرد سالی فوتسال قاره کهن یکی از 
بهترین های تاریخ فوتسال ایران به شمار می رود، تنها فوتسالیست قمی است که 
توانسته این افتخارات را به دست بیاورد. این بازیکن که سال ها در فوتسال قم بازی 
کرده و چهره ای کاملا دوست داشتنی و مورد علاقه قمی ها به شمار می رود، فصل 
گذشته در مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور برای تیم مطرح گیتی پسند 
اصفهان به میدان رفت ولی امسال برای تیم لیگ برتری مس سونگون بازی خواهد 
کرد. حسن زاده که در فاصله کمتر از دو هفته تا شروع بیستمین دوره بازی های لیگ 
برتر فوتسال باشگاه های ایران در سال 1397 هنوز تیم باشگاهی خود را مشخص 
نکرده بود، امروز به انتظار علاقمندان به فوتسال پایان داد و با باشگاه مس سونگون 
قرارداد بست. این در حالی است که تیم فوتسال مس سونگون ورزقان در سال 
1396 بالاتر از دیگر تیم های لیگ برتری رتبه نخست و عنوان قهرمانی فوتسال 
باشگاه های برتر ایران را تصاحب کرد و امسال نماینده ایران در مسابقات فصل 
2018 جام باشگاه های فوتسال آسیا به شمار می رود. تنها نکته قابل ذکر در توافق 
علی اصغر حسن زاده مرد سال فوتسال آسیا در سال های 2014، 2016 و 2017 
با تیم فوتسال مس سونگون این است که حسن زاده فقط در جام باشگاه های آسیا 
برای این تیم به میدان می رود تا حسن زاده احتمالا بعد از جام باشگاه های آسیا سر 

از اروپا دربیاورد.

غیاثیسرمربیتیمفوتسالقمشد
سید وحید غیاثی بعنوان سرمربی تیم فوتسال قم در لیگ دسته یک باشگاه های 

کشور انتخاب شد، این تیم در سال جاری با نام الماس شهر حضور دارد. 
وی دیروز در گفت و گویی خاطرنشان کرد: تیم الماس شهر همان تیم سابق هیات 
فوتبال قم در لیگ برتر باشگاه های کشور است که بعد از بیش از یک دهه درخشش 
در بالاترین سطح لیگ برتر فوتسال ایران، سال قبل به لیگ دسته یک سقوط کرد.

غیاثی ادامه داد: برنامه اصلی کادر فنی تیم الماس شهر بازگرداندن دوباره این 
تیم در لیگ برتر باشگاه های کشور است، هر چند بودجه قابل توجهی در اختیار 
تیم نیست ولی تمام توان خود را به کار می گیریم. سرمربی تیم فوتسال الماس 
شهر بیان داشت: از هفته آینده فعالیت این تیم آغاز خواهد شد و سعی داریم از 
بهترین بازیکنان قمی در این تیم استفاده کنیم و بازیکنان غیربومی جذب نخواهد 
شد. غیاثی که همزمان مدیر فنی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در لیگ 
برتر نیز می باشد، گفت: چون با این تیم قراردادی ندارم و کارتی برای بنده صادر 
نخواهد شد، منعی برای فعالیت در تیم الماس شهر ندارم. وی ادامه داد:مسئولان 
و پیشکسوتان باید کمک کنند که تیم ریشه دار فوتسال قم بار دیگر به لیگ برتر 
بازگشته و شاهد افتخار آفرینی قم به عنوان قطب فوتسال ایران باشیم. تیم فوتسال 
هیات فوتبال قم در لیگ برتر باشگاه های کشور که سال ها با نام های ارم کیش، 
کیش ایر، ماهان تندیس، صبای قم و یاسین پیش رو در رقابت های کشوری شرکت 

کرده بود، سال قبل به لیگ دسته یک سقوط کرد. 

توافقویسیبانفتمسجدسلیمان
باشگاه نفت مسجد سلیمان برای هدایت این تیم در هجدهمین دوره لیگ برتر 
فوتبال به صورت شفاهی با »عبدالله ویسی« سرمربی سابق استقلال خوزستان به 

توافق رسید. 
» کیوان بابادی« مدیرعامل باشگاه نفت مسجد سلیمان ضمن تایید این خبر 
گفت: فعلا صحبت های مقدماتی و شفاهی با آقای ویسی صورت گرفته، ولی هنوز 
قرارداد رسمی با او منعقد نشده است. وی گفت: پس از تایید نهایی، گزینه رسمی 
سرمربیگری تیم نفت مسجد سلیمان در دوره جدید لیگ برتر فوتبال اطلاع رسانی 
می شود. ویسی در حالی به عنوان سرمربی این تیم خوزستانی مطرح است که 
پیش از این »محمود فکری« موفق شد این تیم را به قهرمانی لیگ یک باشگاه های 
کشور برساند تا آنها راهی لیگ برتر شوند. البته کاپیتان اسبق آبی پوشان برای ادامه 
همکاری با این باشگاه در لیگ هجدهم هم به توافق رسید، ولی در ادامه به دلایلی 

که عدم بودجه و امکانات لازم عنوان کرد، از سمت خود استعفا داد.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006255 شماره  1-رای 
1391114430002008428 آقای محمد خلیقی فرزند موسی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 43/58 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1743 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از رضا آقا زیارتی . )م الف 1536(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006083 شماره  رای   -2
1392114430002003612 آقای محمد زینال زاده فرزند یعقوب در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132/15 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2161 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از سید تقی فاطمی ورثه سیدحسین . )م الف 1537(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005080 شماره  رای   -3
1396114430002001650 آقای علی حسنی فرزند ذوقعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/25 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی 
از 2305 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از گل جهان حاجی مرادی . )م الف 1538(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005978 شماره  رای   -4
1391114430002015722 آقای ولی پژمان فرزند اصغر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2147 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از ابوالقاسم مدنی فرزند سید اصغر ورثه سید اصغر . )م الف 1539(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006533 شماره  رای   -5
از  قسمتی  در  سرخعلی  فرزند  نظری  افضل  آقای   1396114430002001684
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 108 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1977 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از سید احمد فاتحی . )م الف 1540(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002003335 شماره  رای   -6
1391114430002013482 آقای اسداله عزیزپور فرزند فرخ در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90/45 مترمربع پلاک شماره 1/90 
فرعی از 1982 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1541(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005451 شماره  رای   -7
1396114430002001782 آقای احمد معصومی فرزند ابراهیمعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 235 مترمربع پلاک شماره 
2 فرعی از 2302 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1542(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002000745 شماره  رای   -8
از  قسمتی  در  فرزند حمداله  دادی  اله  عبداله  آقای   1391114430002011207
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 64/40 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از باقیمانده 2319 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1543(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002038975 شماره  رای   -9
1391114430002018859 آقای قادر قیچلوئی یاستی کند فرزند عبدالحسین در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144 مترمربع 
پلاک شماره 253 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی  . )م الف 1544(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005075 شماره  رای   -10
1396114430002000841 آقای روح اله رازقی فرزند فرمان علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 154 مترمربع پلاک شماره 
2 فرعی از 2302 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از سکینه اشعری . )م الف 1545(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005313 شماره  رای   -11
1395114430002000310 آقای سید جواد حسینی نسب فرزند سید اسماعیل در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 97/50 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1912/15/161 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی خریداری طی سندرسمی سند مالکیت مشاعی  . )م الف 1546(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002002878 شماره  رای   -12
1392114430002004715 آقای فرج خداوند پور فرزند امیر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 69/55 مترمربع پلاک شماره 58 فرعی 
از باقیمانده 11 الی 28 و 30 الی 1876/3/37 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1547(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005273 شماره  رای   -13

1395114430002001241 آقای جعفر محمود آبادی بزچلویی فرزند محمود در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 138 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از باقیمانده 1750 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد بزرگ قمی . )م الف 1487(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002001220 شماره  رای   -14
1391114430002015105 آقای ابوالحسن شفیعی نوید فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 102/61 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 1947/199 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از اروجعلی توکلی . )م الف 1488(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006256 شماره  رای   -15
1391114430002018337 آقای محمدخواجوی فرزند قدیر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 42/75 مترمربع پلاک شماره 216 
فرعی از 2275 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از ابراهیم محسنی قمی . )م الف 1489(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006130 شماره  رای   -16
از  فرزند صدقعلی در قسمتی  آقای محسن شیری   1396114430002002128
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع پلاک شماره 1 
فرعی از 2100 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از توران میره ائی . )م الف 1490(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005065 شماره  رای   -17
1391114430002011209 آقای محمودعلی صالحی فرزند قیاس در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1808 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1491(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002015722 شماره  رای   -18
1391114430002015701 آقای علی شاه افشاری راشدی فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 
180 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم برابر مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از طرف علی اکبر فلاح . )م الف 1492(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006127 شماره  رای   -19
از  قسمتی  در  عباس  فرزند  مظفری  مهدی  آقای   1391114430002018037
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 140 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2303 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی  . )م الف 1493(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002001853 شماره  رای   -20
1395114430002001370 آقای حسین جعفری زاغه فرزند حیدر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 
3/165 فرعی از 1948 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از سید محمد میره . )م الف 1494(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002010270 شماره  رای   -21
از  قسمتی  در  نظرعلی  فرزند  سرداری  علی  آقای   1395114430002001014
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72 مترمربع پلاک شماره 
39 فرعی از 1950 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از عزت اله بیات . )م الف 1495(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002001367 شماره  رای   -22
1392114430002001448 خانم مریم احمدی سیاوشانی فرزند سیدرضا در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 121/50 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 1673 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از روح اله حاج حسینی فرزند عبدالعلی . )م الف 1496(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005134 شماره  رای   -23
1392114430002001529 آقای نعمت اله خسروی فرزند علی اکبر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70/61 مترمربع پلاک شماره 
55 فرعی از 2266 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از علی محمد محمدی چهر . )م الف 1514(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005152 شماره  رای   -24
1396114430002002165 آقای حسین صدیقی فرزند علی اوسط در یک دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 194/43 
مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده 2638/52/185 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد گطعاوی زاده . )م الف 

)1515
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005133 شماره  رای   -25
1391114430002012342 خانم زهرا شریفی فرزند اسمعیل در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 81 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
باقیمانده 1750 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از محمد بزرگ قمی . )م الف 1516(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002001376 شماره  رای   -26
از  قسمتی  در  اله  سیف  فرزند  کبیری  مجید  آقای   1396114430002001549
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48/13 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2392 مکرر اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از زهرا و محترم و حشمت مهدی سلطانی فرزند محمود ورثه ربابه 

مهدی سلطانی ورثه میرزا آقا شاه جعفری . )م الف 1517(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002004433 شماره  رای   -27
1391114430002004416 آقای یحیی اباذری فرزند حسین علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 109/67 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2390 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از رضا و عبداله و اصغر و محمد و حسن و معصومه وبتول ومحمدهادی 

زرین اقبال فرزند اسداله و وراث حسین زرین اقبال فرزند اسداله . )م الف 1518(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005442 شماره  رای   -28
1396114430002001752 خانم معصومه بختیاری فرزند غلامرضا در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 74/89 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1937 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی  . )م الف 1519(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002002042 شماره  رای   -29
1392114430002004264 خانم هاجر عبادی زرنق فرزند خیراله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90/50 مترمربع پلاک شماره 
3/29 فرعی از 1871 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی 

سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1520(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006016 شماره  رای   -30
1391114430002013042 آقای محمدجواد سعادت فرزند عبدالکریم در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/42 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2273 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از ربابه آبیار . )م الف 1521(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002003195 شماره  رای   -31
1394114430002000303 آقای عزت اله صمدانی فرزند رمضان در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80 مترمربع پلاک شماره 1 
فرعی از 1872 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری سند رسمی 

سند مالکیت مشاعی  . )م الف 1522(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006470 شماره  رای   -32
از  آقای مهدی جوازی فرزند احمدعلی در قسمتی   1396114430002001769
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 13 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1673 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1523(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005455 شماره  رای   -33
1395114430002000312 خانم زهرا پوربافرانی فرزند محمد در چهار دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 72 مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 1907 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1524(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002005454 شماره  رای   -34
1395114430002000311 خانم طیبه بوکائی فرزند محمدعلی در دو دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 72 مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 1907 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . )م الف 1525(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139760330002006500 شماره  رای   -35
1391114430002015354 آقای ابوالفضل گویای اشتیانی فرزند علی اکبر در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80/26 مترمربع پلاک 
شماره 131 فرعی از 1887 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از علیرضا عرب بافرانی. )م الف 1526(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/04/05 
تاریخ انتشار دوم: 1397/04/20
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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موادغذاییقلیاییوبدنانسان
افزایش اسیدیته موجب بروز التهاب در بافت ها شده و آنها را به مکانی ایده آل برای 
بیماری ها تبدیل می کند. یک رژیم غذایی قلیایی مواد معدنی ضروری برای ایجاد 

تعادل در pH اسیدی را فراهم می کند. 
با توجه به این که بدن انسان به اسیدی شدن تمایل دارد، آگاهی از این که کدام 
مواد غذایی قلیایی می توانند به ایجاد تعادل در بدن کمک کنند، اهمیت دارد. این 
عاملی کلیدی برای حفظ شرایط خوب سلامت و پیشگیری از ابتلا به بیماری هایی 

مانند دیابت و سرطان است. 
پزشکان،  باشید.  شنیده  چیزهایی  قلیایی  غذایی  رژیم  یک  فواید  درباره  شاید 
پژوهشگران و طبیعت گراها به اهمیت مصرف مواد غذایی قلیایی برای ایجاد تعادل در 
pH بدن اشاره دارند. همچنین، pH اسیدی محیطی ایده آل برای بسیاری از بیماری 
ها محسوب می شود. قلیایی سازی فرآیندی است که در آن غلظت بالای اسید در 
خون یا ادرار کاهش می یابد. غلظت بالای اسید می تواند موجب بروز برخی بیماری 

ها یا شرایط سلامت شود.
pH بدن چیست؟ 

pH مخفف پتانسیل هیدروژن است. تمام محلول ها، از جمله خون و بافت ها، دارای 
سطوحی از یون های هیدروژن هستند. این سطوح در مقیاسی از 0 تا 14 اندازه گیری 
می شوند. 7 شرایطی خنثی است، هر چیزی کمتر از 7 اسیدی و هر چیزی بیشتر 
از 7 قلیایی در نظر گرفته می شود. در بدن انسان، سطح pH در هر اندام متفاوت 
است. در روده، پوست و واژن، تعادل بیشتر اسیدی است زیرا از این طریق باکتری 
ها محدود می شوند. در بزاق، تعادل بیشتر قلیایی است. همچنین، فرآیندهایی مانند 
تنفس، سوخت و ساز و ورزش اسید تولید می کنند و بدن تلاش می کند از طریق 
 pH مبارزه به تعادل درست دست یابد. فعالیتی که بدن ما انجام می دهد تا به یک
متعادل دست یابد فرآیندی پیچیده است و ما می توانیم از طریق مواد غذایی مصرفی 

روزانه خود تاثیر مثبتی بر آن داشته باشیم.
مواد غذایی قلیایی چه چیزهایی هستند؟ 

مواد غذایی بسیاری اسیدی هستند که از آن جمله می توان به گوشت قرمز، 
محصولات لبنی، شکر سفید، آرد پالایش شده، و مواد غذایی صنعتی اشاره کرد. 
در مقابل، مواد غذایی قلیایی آنهایی هستند که به قلیایی سازی تعادل بدن کمک 

می کنند.
افزایش اسیدیته )اسیدوز مزمن خفیف( موجب بروز التهاب در بافت ها شده و آنها را 
به مکانی ایده آل برای بیماری ها تبدیل می کند. یک رژیم غذایی قلیایی مواد معدنی 

ضروری برای ایجاد تعادل در pH اسیدی را فراهم می کند.
رژیم غذایی قلیایی از چه چیزهایی تشکیل شده است؟ 

میوه ها و سبزیجات برگدار سبز نمونه هایی از مواد غذایی حاوی مقادیر بالا از مواد 
معدنی هستند که با pH اسیدی مقابله می کنند. آنها را می توانید در مقادیر زیاد 
مصرف کنید. دانه های خوراکی، جوانه ها، حبوبات و میوه های خشک دارای مقادیر 
بالاتری از پروتئین هستند. گیاهان دارویی، ادویه ها، میکروگرین ها، جلبک و مواد 

غذایی پروبیوتیک.
مهم ترین مواد غذایی قلیایی 

اسفناج- کلم ساوی- خیار- بروکلی- آووکادو- کرفس- فلفل ها
فواید یک رژیم غذایی قلیایی چه چیزهای هستند؟ 

یک رژیم غذایی قلیایی می تواند دیابت نوع 2 را معکوس نماید. این نوع از دیابت 
رابطه نزدیکی با رژیم غذایی و سبک زندگی ما دارد.

یک عامل کلیدی در هر رژیم غذایی تنوع موجود در آن است. از این رو، مصرف 
مواد غذایی قلیایی مختلف توصیه می شود. فواید کوتاه و میان مدت شامل بهبود در 

سطوح گلوکز و انسولین خون خواهند بود.
اگر نیازمند دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از مواد ضد التهاب هستید، راه حل 
مصرف مواد غذایی قلیایی است. التهاب مزمن در بیماری های قلبی عروقی و انحطاط 

عصبی بسیار رایج است.
همچنین، باید به این نکته اشاره داشت که واکنش بدن به التهاب، یک سیستم 

ایمنی بسیار فعال است که به تدریج به اندام ها آسیب وارد می کند.
5 عادت برای قلیایی سازی بدن 

روز خود را با نوشیدن دو لیوان آب گرم که آب یک چهارم لیمو در آنها ریخته شده 
است، آغاز کنید. آبلیمو یک قلیای قوی است.

از شکر سفید پرهیز کنید. این عامل التهابی اصلی در اندام های مختلف بدن انسان 
است.

سبزیجات خام و آب سبزیجات بیشتر مصرف کنید. مواد سرطان زا از اکسیژن 
موجود در سبزیجات سبز تنفر دارند.

ورزش کنید. هیچ چیزی بهتر از یک برنامه ورزشی منظم روزانه به کاهش استرس و 
تولید هورمون های اسیدی مانند کورتیزول و آدرنالین کمک نمی کند.

از مواد شیمیایی مانند شیرین کننده ها و داروهای غیر ضروری پرهیز کنید. درباره 
هر پرسشی همواره با پزشک خود مشورت کنید.

آیاروشهایدرمانریزشمومؤثرند؟
معمولا به زنان و مردانی که دچار عارضه ریزش مو هستند راهکارهای متعددی از 
درمان های خانگی گرفته تا مصرف انواع شامپوها و مکمل ها توصیه می شود؛ اما نکته 

اینجاست که اکثر این روش ها بی تأثیر هستند.
به گزارش ایسنا، اگرچه صنعت 1.5 میلیارد دلاریِ درمان ریزش مو این روزها 
گزینه های متعددی را در اختیار افراد قرار می دهد اما معلوم نیست کدام یک از این 

روش ها می توانند موثر واقع شوند؟
طبق اعلام کارشناسان انگلیسی، حدود 30 درصد مردان زیر 30 سال و حدود 80 
درصد مردان بالای 70 سال دچار ریزش مو هستند. همچنین بیشتر مردان به خاطر 
عواملی چون استرس، رژیم غذایی نامناسب یا کمبود خواب دچار ریزش مو نمی شوند 
بلکه عمدتا "ژنتیک" موجب این عارضه در آنان می شود که درمان آن فقط از طریق 

شامپو و مصرف مکمل کار دشواری است.
زنان نیز اگرچه به دلایل متفاوتی علاوه بر ژنتیک با مشکل ریزش مو مواجه می شوند 
اما هنوز اختلاف نظرهای بسیاری در مورد اثرگذاری یا بی تاثیر بودن روش های 

درمانی فعلی وجود دارد.
با این حال سازمان غذا و داروی آمریکا موارد معدودی از راهکارهای مقابله با ریزش 

مو را تایید کرده که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- داروی ماینوکسیدیل: این دارو جریان خون را در اطراف فولیکول تحلیل رفته ی 
مو افزایش داده و موجب افزایش اندازه و ضخامت آنها می شود. همچنین مرحله رشد 

فولیکول را افزایش می دهد.
- داروی فیناستراید: این داروی خوراکی که تنها با نسخه پزشک به بیمار عرضه 
می شود مورد تایید سازمان غذا و داروی آمریکاست. به گفته متخصصان، طاسی زمانی 
اتفاق می افتد که هورمون DHT مانع می شود که فولیکول مو مواد مغذی مورد نیاز 
خود را دریافت کند. داروی فیناستراید از طریق جلوگیری از تولید هورمون DHT و 

در نتیجه حفاظت از فولیکول ها عمل می کند.
- مکمل های ریزش مو: علاوه بر اینها مکمل های متعددی برای این منظور در 
بازار وجود دارد. اما بهترین مکمل ها هم نمی توانند مشکل طاسی را به طور ریشه ای 
حل کرده و در امر جلوگیری یا درمان آن موثر باشند. هر چند در مواردی که عامل 
بیماری، ژنتیک نباشد این مکمل ها تنها به محکم تر و سالم تر شدن موها کمک 

می کند.
به گزارش روزنامه تلگراف، همچنین به رغم برخی از ادعاها، شامپو یا نرم کننده 
نمی تواند ریزش مو را متوقف کرده یا روند آن را کند سازد حتی نمی تواند ضخامت 
موهای نازک شده را به حالت اول باز گرداند و در بهترین حالت شامپوهای ضخیم 

کننده موها را به طور موقت ضخیم تر می سازد.

پسرها و دخترها تا چه سنی قد می کشند؟

راهکارهاییبرایافزایشقدکودکان
متخصص تغذیه راهکار های افزایش قد کودکان و نوجوانان را با مصرف برخی مواد 

غذایی تشریح کرد
مرتضی صفوی در ارتباط با راهکارهای افزایش قد اظهار داشت: استفاده از مواد 
غذایی حاوی کلسیم و روی در این زمینه بسیار حائز اهمیت است، چرا که مصرف 
این غذاهای حاوی کلسیم در رشد طولی استخوان هایی در بدن همچون استخوان 

ساق و ران تأثیر داشته و باید مدنظر قرار گیرد. 
وی افزود: لبنیات، کلم، کلم بروکلی، اسفناج، گل کلم و کرفس حاوی کلسیم بوده 
و انواع گوشت قرمز و مغزها همچون مغز پسته، گردو و بادام حاوی زینک است، 
از طرفی سبزیجات نیز حاوی آهن بوده و ویتامین C دارند که مصرف آنها توصیه 

می شود. 
این متخصص تغذیه ادامه داد:  افرادی که کمبود ویتامین دارند ، مکمل ها را برای آنها 
به صورت قرص کلسیم و شربت کلسیم بسته به سن آنها توصیه می کنیم،؛ همچنین 

کمبود زینک با قطره، شربت، کپسول و قرص زینک امکان پذیر است. 
صفوی با بیان اینکه مصرف مواد غذایی حاوی پروتئین در افزایش قد تأثیر دارد، 
عنوان کرد:  تخم مرغ ماده پروتئینی بوده که ارزش بیولوژیکی آن 100، لبنیات 92، 

گوشت 85 و حبوبات 40 تا 65 است. 
وی خاطرنشان کرد: ورزش های کششی در کنار تغذیه مناسب در افزایش قد بسیار 
مؤثر بوده و انجام ورزش هایی همچون والیبال، بسکتبال، شنا، دراز و نشست و پرش 

از ارتفاع در این زمینه توصیه می شود. 
این متخصص تغذیه گفت: دخترها تا 17.5 و پسرها تا 21.5 سالگی قد می کشند 
و بهترین پیک قدی برای پسرها 13 و برای دخترها 11 سالگی است، بنابراین در این 

زمان باید به قد آنها بسیار توجه کرد. 

دستان شما شامل برخی از حساس ترین گیرنده های لمسی در سراسر بدن است و همه 
گیرنده های لمسی با یک شبکه عصبی به مغز شما متصل می شوند. اگر حتی یکی از 
این عصب ها یا یکی از بخش های آن ها در مواردی آسیب دیده باشند، ممکن است مغز 
شما اطلاعاتی را که دستانتان در حال ارسال است، دریافت نکند و ممکن است نتیجه 
چنین حالتی بی حسی باشد. چه چیزی باعث بی حسی دست هایتان می شود؟ عوامل 

زیادی وجود دارد، باهم بخوانیم:
1. تونل کارپال

یکی از شایع ترین علل بی حس شدن دست، سندرم تونل کارپال است؛ وضعیتی که 
در آن عصب میانی که از ساعد به سمت دست می رود، در مچ دست فشرده می شود. 
این حالت در افرادی که زمان زیادی را صرف کار با رایانه می کنند، نسبتاً شایع است. به 
ویژه اگر وضعیت میز طوری باشد که فرد مجبور به قرار دادن مچ دست بر روی لبه میز 
یا روی بخشی سخت، در هنگام کار با ماوس یا تایپ کردن، باشد. علاوه بر بی حسی، 
علائم سندروم تونل کارپال شامل احساس اینکه یک یا چند انگشت، به خصوص انگشت 
شست، انگشت سبابه و انگشت میانی، دچار تورم یا سوزش است، می باشد. اگر این علائم 
را تجربه کردید، هرچه زودتر موضوع را با پزشک در میان بگذارید. اگر این وضعیت بدون 
درمان رها شود، ممکن است در نهایت برای آزاد کردن عصب تحت فشار، به جراحی 

نیاز پیدا کنید.
2. بیماری آرنج تنیس بازان

اگر شما یک تنیسور یا یک گلف باز هستید یا فعالیت هایی که نیازمند چرخش مکرر 
دست، مچ دست و آرنج است را انجام می دهید، در معرض خطر بازوی تنیس بازان 
)اپیکوندیلیتیس( خواهید بود. این وضعیت، ناشی از تضعیف تاندون هایی است که در 
آرنج قرار دارند. درحالی که به نظر می رسد در این حالت، درد در آرنج یا ساعد بروز پیدا 
می کند، نشانه اولیه، احساس بی حسی یا سوزش در دست است. اگر شما هم این حالت 
را تجربه کرده اید، برای یک لحظه از ورزش و فعالیت های مشابه دست بکشید. در صورت 

بازگشت مجدد این حالت، پزشک خود را در مورد آن مطلع کنید.
3. اختلال تیروئید

شاید اختلال تیروئید، اولین دلیلی نباشد که در صورت بی حسی دست ها، به ذهنمان 
برسد. اما واقعاً اختلال تیروئید می تواند موجب بی حسی دست شود. کم کاری یا پرکاری 
تیروئید درمان نشده، می تواند به اعصابی که اطلاعات بین مغز و نخاع و بقیه قسمت های 
بدن شما را حمل می کنند، آسیب برساند. اگر شما علائم دیگری از کم کاری تیروئید 
مانند ریزش مو، افزایش وزن، احساس خستگی را تجربه می کنید، وقت آن است که با 

پزشک خود مشورت نمایید.
4. اختلالات مربوط به الکل

یا  عصبی  آسیب های  به  می تواند  مدت،  طولانی  در  الکلی  نوشیدنی های  مصرف 
»نوروپاتی الکلی« ختم شود. بیش از نیمی از مصرف کنندگان این نوع نوشیدنی برخی 
از اشکال این آسیب عصبی را تجربه می کنند. علائم دیگر شامل بی حسی در دست ها 
یا پاها، احساس سوزن سوزن شدن های عجیب و غریب در اندام ها، ضعف عضلانی یا 

اسپاسم ها است. 
5. کیست ها

کیست های گانگلیون توده های غیرسرطانی یا رسوب هایی هستند که می توانند در هر 
جایی از بدن ایجاد شوند اما اغلب تمایل دارند در مفاصل و یا در اطراف آن ظاهر شوند. 
کیست گانگلیون فوق العاده شایع است و اگر یکی از آن ها روی مچ دست شما باشد، بی 
حسی علامت رایج آن است. این کیست ها گاهی اوقات خودبه خود از بین می روند. اگر 
رفع نشوند و باعث درد و یا بی حسی شوند، عمل جراحی یا »آسپیراسیون«، روشی که 

مایع کیست را تخلیه می کند، از گزینه های درمان هستند.

6. سندروم گیلن باره
این یک اختلال خودایمنی است که در آن سیستم ایمنی بدن به اشتباه به اعصاب 
حمله می کند و موجب آسیب می شود که می تواند باعث بی حس شدن دست شود. این 
وضعیت اغلب پیش از بیماری تنفسی، آنفلوانزای معده یا سایر انواع بیماری های عفونی 
پیش می آید. سایر علائم سندرم گیلن باره شامل احساس سوزش در انگشتان دست و پا، 
مچ پا یا مچ دست، ضعف در پاها، راه رفتن غیرمتعارف، ضربان قلب تند، کنترل ضعیف 

مثانه یا روده و ایجاد مشکل در حرکت های صورت مانند جویدن است.
7. بیماری لایم

بیماری لایم عفونت منتقل شونده توسط کنه است. علائم اولیه این بیماری شامل 
خستگی شدید، بثورات پوستی و علائم آنفولانزا مانند تب، لرز و یا دردهای بدنی است. 
اگر لایم درمان نشده باقی بماند، درد مفصلی و بی حسی دست یا اندام ها، برخی از علائم 
مربوط به مراحل بعدی آن هستند. اگر شما زمان زیادی را در جنگل گذرانده اید، یا دچار 

گزش کنه شده اید، لایم می تواند دلیل بی حسی باشد.
)MS( 8. مولتیپل اسکلروزیس

مولتیپل اسکلروزیس یک بیماری است که در آن سیستم ایمنی بدن به یک پوششی 
از جنس چربی حمله می کند که از سلول های عصبی مغز و نخاع شما محافظت می کند. 

این امر می تواند باعث بی حس شدن دست شود.
در حالی که ممکن است MS در هر سنی رخ دهد، احتمالًا در طی 20 سالگی و 
30 سالگی خود را نشان می دهد و احتمال ابتلا به MS در زنان دو برابر مردان است. 
درحالی که علائم در سراسر بدن بروز می یابد، ضعف اندام و عضلات و همچنین دید 
دوگانه، برخی از علائم هشداردهنده هستند که می توانند همزمان با بی حسی دست 

رخ دهند.
9. سکته مغزی

بی حسی یا سوزش دست می تواند نشانه ای از سکته مغزی باشد. سایر علائم اولیه 
عبارتند از: لبخند کج، گفتار نادرست یا مشکلات تفکر، سرگیجه و تاری دید. اگر به این 
علائم دچار شدید، بلافاصله به اورژانس مراجعه کنید. حتی اگر شما جوان هستید، باز 
ممکن است سکته مغزی را تجربه کنید. حدود 10 درصد از همه قربانیان سکته مغزی، 
کمتر از 45 سال سن دارند. داشتن وضعیت فیزیکی و اندام مناسب، به این معنی نیست 

که شما در معرض خطر نیستید.
10. دیابت

در حال حاضر احتمالًا همه شما می دانید که ادرار مکرر، تشنگی بیش از حد و سطح 
قند خون بالا، نشانه های پیش دیابت هستند، به این معنی است که شما در معرض 
خطر ابتلا به این بیماری هستید. اگر هرکدام از این علائم را دارا هستید، باید بلافاصله 
به پزشک مراجعه کنید؛ اما بسیاری از افراد مبتلا به دیابت نوع 2 متوجه بیماری خود 
نمی شوند. اگر علائم هشدار دهنده دیابت نوع 2 را نادیده گرفته و یا آن را درمان نکنید، 
بی حسی دست می تواند به عنوان یک نتیجه از آسیب های عصبی مربوط به دیابت خود 
را نشان دهد. تاری دید، مشکلات کلیوی و نارسایی قلبی همه خطرات ناشی از دیابت 

درمان نشده هستند.
11. بیماری رینود

اگر بی حسی انگشتانتان با سرد شدن آن ها همراه است، ممکن است دچار بیماری 
رینود باشید. شرایطی که در آن عروق کوچکی که خون را به پوست می رسانند تنگ 
شده و گردش خون در آن ناحیه محدود می شود. رینود می تواند بسیار مشقت بار باشد و 
برخی افراد مبتلا متوجه سفید یا آبی شدن بخشی از انگشتانشان می شوند. کارشناسان 
هنوز در مورد دلیل این بیماری مطمئن نیستند، اما آن ها می دانند که زنان بیشتر به 

آن دچار می شوند و این بیماری برای اولین بار از سن 15 یا 30 سالگی آغاز می شود.

یبوستبااینغذاهابدترمیشود
یبوست مشکلی است که گاهی واقعا طاقت فرسا و ناراحت کننده می شود. 

تغذیه سالم یکی از مهم ترین راه ها برای رفع یبوست است.
این غذاها باعث تشدید یبوست می شوند.

یبوست به خاطر لبنیات: اگر زیاد دچار یبوست می شوید، به رژیم غذایی 
خود نگاهی بکنید. پنیر زیاد و شیر در بین غذاهایی هستند که یبوست شما 
را بدتر می کنند. اما مجبور نیستید لبنیات را از رژیم غذایی خود حذف کنید  
فقط لازم است لبنیات کمتری بخورید و در انتخاب خود بیشتر دقت کنید. 
ماست پروبیوتیک مصرف کنید، پروبیوتیک باکتری های زنده ای هستند که 
برای سیستم گوارش مفید هستند. ان باکتری ها به رفع یبوست کمک می کنند.
فست فود یا غذاهای آماده و یبوست: آیا زندگی پر مشغله شما باعث شده 
بیشتر به سمت غذاهای آماده و فست فود رو بیاورید؟ این غذاهای آماده ممکن 
است مناسب به نظر برسند، اما می توانند پیامدهایی نیز در پی داشته باشند. اکثر 
فست فودها حاوی فیبر کمی هستند. فیبر به حرکت غذاها در دستگاه گوارش 
کمک می کند. با کمی وقت گذاشتن برای درست کردن غذا می توانید کمک 

زیادی به حرکت و عملکرد دستگاه گوارش خود کنید.
یبوست بر اثر خوردن غذاهای سرخ شده: غذاهای سرخ شده مطمئنا 
خوشمزه تر هستند، اما بهتر است مصرف فیبر بیشتر را در رژیم غذایی خود در 
نظر بگیرید تا دفع راحت تری داشته باشید. غذاهای سرخ شده سرشار از چربی 
هستند و هضم آنها سخت است. زمانی که غذا به آرامی در روده حرکت می 
کند، آب زیادی از آن جذب می شود. این مسئله باعث خشک و سفت شدن 

مدفوع می شود.
تخم مرغ: تخم مرغ سرشار از پروتئین است اما فیبر کمی دارد.در عین حال 
لازم نیست تخم مرغ را از لیست غذاهای خود حذف کنید. فقط کافیست 
غذاهای حاوی فیبر را همراه با تخم مرغ مصرف کنید. می توانید یک املت همراه 
با اسفناج و گوجه فرنگی درست کنید و هم از پروتئین تخم مرغ و هم فیبر 

اسفناج و گوجه فرنگی بهره ببرید.
گوشت قرمز: گوشت نیز سرشار از پروتئین و چربی است اما فیبر ندارد. خیلی 
خوب است گوشت را همراه با کمی بروکلی بخورید. خوردن بروکلی با گوشت به 

حرکت غذا در سیستم گوارش کمک می کند.
کیک: یکی دیگر از دلایل بروز یبوست خوردن دسرهای شیرین است. شیرینی 
ها، کلوچه ها و سایر خوراکی هایی که حاوی قند تصفیه شده هستند، دارای فیبر 
و مایعات کم و چربی زیادی هستند. اگر دچار یبوست هستید، خوردن خوراکی 

های شیرین توصیه نمی شود.
نان سفید: خوردن نان سفید به مقدار زیاد باعث سفت شدن مدفوع می شود. 
آرد سفید کم فیبر عامل بروز این مشکل است. توصیه می شود نان سبوس دار 

بخورید تا کمتر دچار یبوست شوید.
کافئین: نوشیدن قهوه در برخی افراد باعث می شود فرد زیاد به دستشویی 
برود، اما گاهی تاثیر عکس هم دارد. کافئین مانع حفظ آب بدن می شود و در 
نتیجه در زمان نوشیدن کافئین آب بیشتری نیاز دارید. بنابراین توصیه می شود 

اگر به یبوست مبتلا هستید، کافئین کمتری مصرف کنید.
الکل: الکل نیز مانند کافئین حفظ آب را در بدن سخت می کند. این مسئله 

باعث بروز یبوست می شود تا اینکه به بدن دوباره آبرسانی شود.

مضراتسیرکهنمیدانستید
سیر با تمام خاصیت هایی که دارد ضرر هایی نیز دارد.مضرات سیر را در این 

مطلب بخوانید.
مضرات سیر

یکی از مضرات سیر خام اینست که سیر برای مادران شیر ده چندان مناسب 
نیست. چون مصرف سیر باعث میشود شیرشان بدمزه شود و در نتیجه این امکان 

وجود دارد که نوزاد از خوردن شیر منصرف شود.
به گزارش الودکتر یکی دیگر از مضرات سیر این است که اگر در مصرف سیر 
زیاده روی کنید دچار مشکلاتی مانند کاهش فشار خون، سرگیجه، آلرژی 
)حساسیت(، و به ندرت خونریزی خواهید شد. سیر را هم باید به اندازه مصرف 

کرد.
مصرف سیر بوی خیلی بدی به دهان می دهد. بهتر است بعد ان سریعا مسواک 
طعم دار یا آدامس بجوید؛ بنابراین یکی دیگر از مضرات سیر بد بو کردن دهان 

است.
مضرات سیر چیست؟

یکی از مضرات سیر احساس سوزش در دهان و یا معده و همچنین سوزش 
معده است. با خوردن سیر ممکن است دهان و معده تان بسوزد.

جالب است بدانید مصرف سیر گاهی منجر به بروز بادشکم، تهوع و استفراغ، 
بوی بد بدن و اسهال خواهد شد؛ بنابراین مصرف زیاد سیر خام هم بی ضرر 
نیست و مضرات سیر میتواند شامل این موارد باشد. گاهی مصرف سیر خام منجر 

به آسم و سایر واکنش های آلرژیکی شده است.
مضرات سیر چیست؟

 طبق بررسی های انجام شده، بیمارانی که دارو های ضد انعقاد خون مانند 
آسپرین مصرف می کنند، باید در مصرف سیر احتیاط و دقت کنند، چون سیر 
مانع از انعقاد خون خواهد شد؛ بنابراین اشخاصی که جراحی می کنند، باید 7 تا 
10 روز پیش از جراحی از خوردن سیر پرهیز جدی بکنند، چون زمان خونریزی 

را  افزایش می دهد..
شاید برایتان اتفاق افتاده که افرادی را دیدید که از روغن سیر برای درمان 
عفونت قارچی، زگیل و میخچه استفاده می کنند. طبق بررسی های بدست 
امده سیر می تواند عفونت های قارچی مثل عفونت های قارچی پای ورزشکاران 
را درمان کند، اما تاثیر آن برروی زگیل ها و میخچه هنوز به اثبات نرسیده 

است..
دربارداری اگر سیر را به به اندازه مصرف کنید خطری ندارد. اما اگر ان را بیش از 

حد به عنوان دارو مصرف کنید ممکن است خطرساز باشد. سیر ترشی.
اگر سیر را روی پوستتان قرار دهید عموما خطرناک است. چون سیر میتواند 

باعث آسیب رساندن به پوست به شکل سوختگی بشود.
سیر برای برخی بیماری ها بی تاثیر است

طبق بررسی های زیادی که روی تاثیر سیر بر چربی خون، کلسترول خون و 
تری گلیسیرید شده است، برخی میگویند سیر بر کلسترول بالا تاثیردارد و برخی 
میگویند بی تاثیر است.سیر برای درمان سرطان سینه و سرطان ریه بی فایده 

است.برخی معتقدند مصرف سیر تاثیری در درمان قند خون بالا ندارد.
به گفته محققان هرچند در نتایج آزمایشگاهی مصرف سیر باعث کاهش 
باکتری هیلوباکتر شده بود، ولی در عمل سیر در درمان هیلوباکتر تاثیری 

ندارد.

کلیدکاهشکلسترولخون
 دانشمندان به این نتیجه رسیده اند که خوردن یک مشت گردو می تواند فرد 

را از بیماری قلبی حفظ کند.
دانشمندان به این نتیجه رسیده اند که درست چهار ساعت پس از مصرف 
روغن گردو یا آجیلهای دارای پوست سطح کلسترول و انعطاف پذیری رگهای 
قلبی آنها تاحد زیادی بهبود می یابد. این تحقیق نشان می دهد که مصرف منظم 
این ماده غذایی می تواند فرد را در مقابل بیمارهای قلبی عروقی در بلند مدت 
حفاظت کند. دکتر »پنی کریس اترتون« استاد تغذیه دانشگاه »پن استیت« در 
پنسیلوانیا گفت: تنها یک مشت گردو می تواند به کاهش خطر بیماری قلبی 
کمک کند. اگر هر فرد چهار بار در هفته یک مشت گردو یا اندکی روغن گردو 

مصرف کند تاحد زیادی از ابتلا به بیماریهای قلبی مصون می ماند.
این نخستین تحقیقاتی بود که طی آن مشخص شده است که گردو به نوع 
تأثیری در سلامتی دارد. این گروه تحقیقاتی به 15 نفری که دارای سطح بالای 
کلسترول خون بودند دو مشت گردوی با پوست یعنی چیزی حدود 85 گرم 
گردو، شش گرم آنها پوست گردو ، 34 گردو با چربی گرفته شده و یا سه قاشق 

غذاخوری یا 51 گرم روغن گردو دادند.
محققان 30 دقیقه، یک ساعت، دو ساعت، چهار ساعت و شش ساعت پس 
از آن نتایج خود را بررسی کردند و به این نتیجه رسیدند که تنها مصرف یکبار 
روغن گرد و که در سایر آجیلهای دارای پوست هم وجود دارد می تواند به 

سلامت رگ های قلبی کمک کند.
استیت« گفت:  دانشگاه »پن  ای  تغذیه  علوم  دانشجوی  بری من«  »کلیر 
تحقیقات ما نشان می دهد که روغن موجود در گردو می تواند پس از یک وعده 
غذایی در سلامت رگ های خونی نقش داشته باشد. این روغن همچنین برای 

حفظ عملکرد سلول های قلبی و رگ ها موثر است.
براساس اظهارات محققان، گردو شامل اسیدهای اومگا- 3، استرول های گیاهی 

و ویتامین E است که همه آنها علت تأثیر حفاظتی آن را نشان می دهد.
بریمن اظهار داشت: نتایج این تحقیق نشان دهنده بهبود استراتژی های رژیمی 

و غذایی برای مقابله با بیماریهای قلبی است.

چرا دست هایمان بی حس می شوند

11عامل موثردربی حسی های رایج دست ها

چراچربیشکمازبیننمیرود؟
خوب  برایتان  شکم  چربی  مقداری  وجود  واقع  در 
است، این چربی معده، روده و دیگر اندام های ظریف 
را محافظت می کند. اما چربی بیش از حد نمی تواند 
سلامتی را به همراه داشته باشد. سلول های چربی در 
عمق شکم ) چربی احشایی ( هورمون های وابسته به 
چربی و مواد شیمیایی مشکل ساز تولید می کنند که 
به رگ های خونی و ارگان ها می روند و در آنجا باعث 
التهاب می شوند که منجر به بیماری های قلبی و دیابت 
می شود. خبر خوب می خواهید؟ هر نیم کیلویی که 
کم می کنید می تواند کمک کند قطر شکمتان کم 
شود. وقتی زنان شروع به کاهش وزن می کنند معمولا 
30 درصد از وزن کم شده مربوط به منطقه شکم و پهلو 
است. هر انتخابی که در روز انجام می دهید می تواند 
روی توانایی سوزاندن چربی های این منطقه کمکتان 

کند. در ادامه چند روش را به شما می آموزیم.
رژیمتان کم چرب است

برای کاهش چربی شکم، بهتر است چربی مصرف 
کنید مخصوصا اسید چرب های غیر اشباع. در یک 
تحقیق محققان از خانمهایی که مورد آزمایش بودند 
خواستن برنامه غذایی را انجام دهند که 1600 کالری 
داشت و سرشار از اسید چرب های غیر اشباع بود، نتیجه 
این شد که آنها یک سوم چربی شکمی خود را در طول 
یک ماه از دست دادند. اسید چرب های غیر اشباع سیر 
کننده هستند به همین دلیل باعث می شوند کمتر 

غذاهای بی ارزش استفاده کنید.
شکم آب کن:

خوردن یک وعده از اسید چرب های غیر اشباع مانند 
یک مشت آجیل یا یک قاشق غذاخوری روغن زیتون 

در کنار وعده های دیگر.
مدتی غمگین بوده اید

تحقیقات جدید نشان داده، زنانی که علائم افسردگی 
دارند بسیار بیشتر در خطر چربی اضافی شکم قرار دارند. 
شاید این نتایج به این دلیل است که افسردگی با کم 

تحرکی و عادات بد غذایی همراه است.
شکم آب کن:

ورزش! ورزش باعث بهبود سطح مواد شیمیایی مغزی 
که متابولیزم چربی را تنظیم می کنند می شود، این 
مواد همچنین روی روحیه نیز تاثیر دارند. بالا رفتن 
سطح این مواد باعث افزایش انگیزه برای انجام کارهایی 
است که به دفع افسردگی کمک می کنند، مانند دیدن 
دوستان. اما اگر به جایی رسیدید که نمی توانید این 
کارها را انجام دهید وقتش است که از یک درمانگر 

کمک بخواهید.
غذاهایتان از جعبه بیرون می آیند

کربوهیدرات های ساده ) مانند چیپس ( و قند های 
اضافه شده ) در مواردی مانند نوشیدنی های شیرین ( 
باعث بالا رفتن فشار خون می شوند، که باعث تحریک 
سیلی از انسولین است، انسولین هورمونی است که کبد 

را تشویق می کند تا در میان تنه چربی ذخیره کند.
شکم آب کن:

به جای تمرکز روی قطع کردن غذاها، تلاش خود را 

وعده  یک  مانند  سالمی  موارد  کردن  اضافه  روی 
سبزیجات در کنار هر وعده متمرکز کنید. بهترین کار 
این است که باک خود را پر از سوخت با کیفیت کنید.

مواد معدنی معجزه گر را جا انداختید
منیزیم بیش از 300 تابع در بدن را تنظیم می کند. 
شگفت زده نشوید، تحقیقات حتی نشان داده افرادی که 
مقدار زیادی از این ماده معدنی را مصرف می کنند قند 

خون پایین و سطح انسولین متعادلی دارند.
شکم آب کن:

حداقل دوبار در روز از غذاهای سرشار از منیزیوم مانند 
سبزیجاتی که برگ سبز تیره دارند، موز و دانه های سویا 

استفاده کنید.
خود را گرفتار نوشابه رژیمی کردید

انجام شد محققان  در یک تحقیق که روی چاقی 
دریافتند مصرف کنندگان نوشابه های رژیمی درصد 
بالاتری از چربی شکمی دارند. محققان بر این عقیده 
فکر  ها  نوشیدنی  این  کنندگان  مصرف  که  هستند 
میکنند تا حدود زیادی در مصرف کالری صرف جویی 

کردند پس آزادانه پرخوری می کنند.
شکم آب کن:

بهتر است مصرف چنین نوشیدنی هایی را کم کنید، 
چون با نوشیدن آنها بدن متوجه شیرینی می شود پس 
انسولین تولید می کند اما هیچ قندی در کار نیست! و 
بی جهت انسولین خونتان بالا می رود، این حالت حتی 

به ذخیره شدن چربی در میان تنه نیز کمک می کند.
عاشق برگر هستید

محققان سوئدی برای هفت هفته به یک گروه از افراد 
بالغ 750 کالری اضافی در طول روز دادند که اساس 
آن بر چربی اشباع بود، و به گروه دیگر به همان اندازه 
کالری اما بر پایه ی اسید چرب های دارای حلقه های 
اشباع نشده دادند. در پایان گروهی که چربی های اشباع 
مصرف می کردند دو برابر بیشتر چربی های احشایی 

ذخیره کرده بودند.
شکم آب کن:

سعی کنید هفته ای یکبار ماهی قزل آلا مصرف کنید 
تا بتوانید دوز مناسبی از اسید چرب های دارای حلقه 
های غیر اشباع جذب کنید. در باقی روزها مقدار مصرف 
گوشت قرمز خود را کاهش دهید و از پروتئین هایی 
استفاده کنید که چربی اشباع کمی دارند مانند حبوبات 

و مرغ.
در دوره یائسگی قرار دارید

تغییرات هورمونی مرتبط با یائسگی ) که معمولا از 40 
سالگی به بعد شروع می شود ( کاهش چربی شکمی 
را سخت تر می کند. اما انجام حرکات شدید یوگا می 
تواند این اثرات را جبران کند. یک تحقیق که در سال 
2012 انجام شد نشان داد زنان یائسه ای که یک ساعت 
یوگای شدید به مدت سه روز در هفته انجام می دهند 
بعد از سپری کردن 16 هفته می توانند بیش از یک و 

نیم سانت از دور شکم خود کم کنند.
شکم آب کن:

طرفدار آفتاب گرفتن نیستید؟ به مدت یک ساعت 
برایتان خوب است، که بتواند  انجام دهید که  کاری 
کمکتان کند هورمون های استرس خود را کنترل کنید.

وعده ای که میل می کنید بی رنگ است
 C میوه و سبزیجات خوش رنگ سرشار از ویتامین
هستند، که باعث کاهش کورتیزول می شود. تحقیقات 
اخیر نشان داده افرادی که مواد مغذی را بیشتر به رنگ 
های قرمز، نارنجی و زرد میل می کنند میان تنه ای 

لاغرتر دارند.
شکم آب کن:

به بشقاب خود رنگ اضافه کنید از سبزیجات انواع 
فلفل و میوه ها برای این کار استفاده کنید.
در طول ورزش کردن عرق نمی کنید

تحقیقات نشان داده انجام ورزش های سریع با شدت 
بالا و کمترین استراحت بین انجام تمرینات باعث بالا 
رفتن قابلیت آب شدن شکم می شود. به نظر می رسد 
اینگونه ورزش ها بهتر سطح انسولین، تری گلیسیرید 
و کورتیزول را کاهش می دهند، و همچنین در مدت 

زمان کوتاهی کالری بالایی میسوزانند.
شکم آب کن:

اگر از دوچرخه سواری یا دیویدن لذت می برید، به 
ببرید که حتی  بالا  را  آنقدر سرعت  مدت دو دقیقه 
توانایی صحبت کردن هم نداشته باشید، سپس به مدت 
یک دقیقه سرعت را کاهش دهید، و دوباره تکرار کنید 
تا وقتی انرژی دارید ادامه دهید. تمرینات مقاومتی را 
دوست دارید؟ تمریناتی مانند شنا و اسکات را به صورت 
سریالی و به مدت دو دقیقه انجام دهید و هر بار بینشان 

یک دقیقه استراحت کنید.
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مدیرکل زندان های استان قم: 

بدهیزندانیانجرایمغیرعمددرقم
500میلیاردریالاست

مدیرکل زندان های قم با اشاره به وجود 190 زندانی جرایم غیر عمد در زندان های این 
استان، کل بدهی آنان را برای آزادی حدود 500 میلیارد ریال عنوان کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین سید علی تهامی روز دوشنبه درجمع خبرنگاران افزود: 140 
تن از زندانیان جرایم غیر عمد، هریک زیر یک میلیارد ریال و 50 تن آنها بالای یک 
میلیارد ریال بدهی دارند. وی با بیان این که در جشن گلریزان سال گذشته، سه میلیارد 
و 500 میلیون ریال کمک های مردمی جمع آوری شد گفت: پارسال 206 تن توسط 
ستاد دیه آزاد شدند که 69 تن از اعتبارات جشن گلریزان وهمچنین رضایت از شاکیان، 
استفاده کرده و به آغوش خانواده بازگشتند. وی ادامه داد: در جشن گلریزان سالجاری نیز 
12 میلیارد ریال کمک های مردمی جمع آوری شد که از این رقم، چهار میلیارد و 800 
میلیون ریال تسهیلاتی بود که بانک ها اختصاص دادند و تاکنون 40 تن از زندانیان جرایم 
غیر عمد آزاد شدند. تهامی همچنین بدون اشاره به آمار زندانیان در استان قم گفت: این 
آمار در سه ماهه نخست سال جاری نسبت به سه ماهه مشابه سال گذشته، 5.5 درصد 
کاهش داشته که مسائل مواد مخدر و سرقت، بیشترین جرایم زندانیان در قم را به خود 
اختصاص داده است. وی درادامه با بیان این که قم از استان هایی است که شورای حل 
اختلاف در ستاد دیه آن تشکیل می شود، گفت: کارکنان این شورا به صورت تخصصی 

درخصوص مشکلات زندانیان ورود پیدا کرده تا بتوانند این مشکلات را رفع کنند.
وی با بیان این که اکثر زندانیانی که آزاد می شوند از نظر اقتصادی با مشکل مواجه 
هستند، افزود: مرکزی در همین راستا برای حمایت از زندانیان بعد ازخروج راه اندازی 
شده است که در سال گذشته 18 میلیارد ریال تسهیلات بانکی بدون بهره در اختیار این 
افراد قرار گرفت تا بتوانند اشتغال ایجاد کرده و زمینه بازگشت مجدد آنها به زندان کمتر 
شود. تهامی همچنین با بیان این که حدود 2 درصد زندانیان قم را، زنان تشکیل می 
دهند، گفت: وجود زندان زنان در خارج از شهر، مشکلاتی را بوجود آورده بود، لذا زندانی 

درداخل شهر به این امر اختصاص یافت.
وی در خصوص فضای فیزیکی زندان های قم نیز اظهار کرد: بخش های مختلف زندان 
ها بازسازی و به روز رسانی و بندی به عنوان قرنطینه اصلاح و تربیت موقت ساخته شد، 
همچنین اردوگاه حرفه آموزی و کار که طی سال های گذشته احداث شده بود، به بهره 
برداری رسید. وی درخصوص سربازان وظیفه اداره کل زندانهای قم نیزگفت: 65تن از این 
سربازان در دوره های حرفه آموزی شرکت کردند که بعد از خدمت دوران سربازی می 
توانند مشغول به کار شوند، همچنین برای همه آنها پرونده شخصیتی تشکیل شده که 
تک تک آنها از لحاظ شخصیتی، حرفه ای، تحصیلات و غیره مورد ارزیابی قرار می گیرند.

وی گفت: فضای اختصاص یافته به سربازان محدود بود لذا با اقدام های انجام شده ارتقا 
یافت و فضاهای مناسبی از جمله نمازخانه، باشگاه ورزشی، آموزشی، خوابگاه و غیره در 
اختیار آنها قرار گرفت. تهامی در رابطه با اقدام های فرهنگی در زندان های قم تصریح 
کرد: در ماه مبارک رمضان امسال، 50 تن از روحانیان در زندان های این استان حضور 
داشتند و مسائل اعتقادی، اخلاقی، احکام و باورهای دینی را پیگیری می کردند، در تمام 
بندها روزانه برنامه تلاوت اجرا می شود و مدرسه قرآنی نیز در زندان ها تشکیل شده 
است. تهامی، راه اندازی مرکز تحقیقات و پژوهش ها توسط زندانی ها، پیگیری مساله 
روان درمانی به صورت جدی تر نسبت به گذشته، حرفه آموزی زندانیان، مباحث بهداشت 
و درمان و تست سلامت را از دیگر اقدام هایی برشمرد که برای زندانیان قم اجرا می شود.

رئیس اداره روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم اعلام کرد

سنجشمیزانرضایتمندیاربابرجوعوکارکنان
رئیس اداره روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: در این اداره کل 
هر سال یک بار میزان رضایتمندی کارکنان و هر شش ماه یک بار میزان رضایتمندی 

ارباب رجوع سنجیده می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم، مهدی رحیمی راد اظهار 
داشت:در راستای اجرای طرح تکریم ارباب رجوع، صیانت از حقوق شهروندی، اصل 
پاسخگویی، مسئولیت اجتماعی و اجرای منشور سازمانی، میزان رضایتمندی ارباب رجوع 
و کارکنان اداره کل سنجش و بررسی می شود. رئیس اداره روابط عمومی اداره کل راه 
وشهرسازی استان قم توضیح داد: نظرسنجی کارکنان اداره کل در ابتدای هرسال و از 
تمامی کارکنان انجام خواهد گرفت و بعد از تهیه و احصای نتایج، گزارش آن در شورای 
مدیران طرح و مورد بررسی قرار خواهد گرفت. وی با بیان این که سنجش افکار و نظرات 
دیگران از با اهمیت ترین و کم هزینه ترین روش ها برای دریافت بازخورد نگرش به 
سازمان است، افزود: گزارش و نقطه نظرات تحلیلی در حل بسیاری از مشکلات جاری 
اداره کل تاثیر گذار خواهد بود. رحیمی راد ضمن اشاره به تاثیر نظرسنجی و سنجش 
نظرات دیگران در افزایش اعتماد اجتماعی و سازمانی، تاکید کرد: همه ارباب رجوعانی 
که در خصوص مشکلات و مسائل سازمان نظرات خود را ابراز می دارند انتظار دارند که 
پیشنهاد، نظر و نقدشان اجرایی و مورد توجه قرار گیرد. وی به رویکرد آسیب شناسانه 
این سنجش نیز اشاره کرد و گفت: در صورتی که در خصوص مشکلات بازر و مسئله 
آفرین اداره کل به راهکارهای مشتریان و ارباب رجوعان توجهی ویژه ای نشود ضمن از 
بین رفتن اعتماد، با کاهش شدید سرمایه اجتماعی مواجه خواهیم شد. رئیس اداره روابط 
عمومی اداره کل راه وشهرسازی استان قم با بیان این که مشتریان و ارباب رجوعان به 
کارکنان و مستخدمین دولت در دستگاه ها مراجعه می کنند، ابراز داشت: میزان رضایت 
سازمانی ارباب رجوعان ارتباط مستقیمی با موضوع رضایت کارمندان دارد که این امر 
معمولا مغفول و نادیده گرفته می شود.این در حالی است که یکی از متغیرهای میزان 

رضایتمندی ارباب رجوعان، سطح و میزان رضایت کارکنان دستگاه ها خواهد بود.
وی گفت: تجربه چندین مرتبه سنجش نظرات کارکنان این اداره کل نشان داده است 
که بخشی از دغدغه و مشکلات کارکنان اداره کل مربوط به مباحث مالی و درآمدی است 
و بیشتر موضوعات مربوط به نقش و جایگاه سازمانی اداره کل، کارآمدی و تاثیرگذاری 
مدیران دستگاه، احترام متقابل کارکنان با یکدیگر، در نظر داشتن برنامه های تفریحی، 

فرهنگی، زیارتی در کنار برنامه روتین و روزمره کاری بوده است. 
پوی افزود: مراجعین این اداره به مثابه نقش مشاور هستند به این معنا که همه مراجعین 
، بالقوه، مشاوران مدیرکل و سایر مدیران هستند و در واقع می توانند در پیشبرد اهداف 

سازمانی مددکار بوده و موجب تعالی آن گردند.

رئیس پلیس راه استان  خبرداد

یککشتهحاصلتصادف2خودروی
وانتوکامیوندرقم

رئیس پلیس راه استان از وقوع یک فقره تصادف بین 2 دستگاه خودروی "وانت زامیاد 
و کامیون رنو" با یک کشته در محور " دلیجان - سلفچگان" خبر داد. 

 سرهنگ  مختار پناهی  در تشریح این خبر اظهارداشت: در پی وقوع یک فقره تصادف 
ما بین 2 دستگاه خودروی سواری وانت زامیاد و کامیون رنو در " کیلومتر 3 محور " 

دلیجان- سلفچگان " بلافاصله ماموران پلیس راه به محل حادثه اعزام شدند.
رئیس پلیس راه استان افزود: در نتیجه این حادثه راننده خودروی وانت زامیاد به علت 
شدت جراحات وارده در دم فوت کرد. وی علت اصلی این تصادف را عدم توجه به جلو به 

دلیل خستگی و خواب آلودگی از سوی راننده خودروی وانت عنوان کرد.
سرهنگ پناهی توصیه کرد: رانندگانی که قصد دارند در شب رانندگی کنند بایستی 
حتماً قبل از رانندگی استراحت کافی را داشته باشند تا شاهد اینگونه حوادث تلخ نباشیم.

وی گفت: علیرغم توصیه های مکرر پلیس به استراحت کافی رانندگان قبل از رانندگی 
و پرهیز از رانندگی در حالت خواب آلودگی، متاسفانه باز هم شاهد وقوع این حوادث تلخ 
در استان هستیم که از رانندگان درخواست داریم در حالت خواب آلودگی، عصبانیت، 
خستگی و حالت غیرعادی از رانندگی پرهیز و چنانچه بیمار هستند یا از داروهای خواب 
آور استفاده می کنند از رانندگی خودداری کنند. رئیس پلیس راه استان در پایان تاکید 
کرد: با توجه به شرایط جوی و گرمای غالب که بیشتر باعث عدم تمرکز و ناهوشیاری 
راننده می شود بنابراین از رانندگان عزیز درخواست داریم فاصله بین مبدا تا مقصد خود 
به ازای هر دو ساعت رانندگی، 15 دقیقه استراحت کنند. سرهنگ پناهی هشدار داد: 
با توجه به افزایش حجم ترددها در فصل تابستان از رانندگان وسایل نقلیه خواستاریم 

شرایط فیزیکی و جسمی خود را قبل از رانندگی در نظر بگیرند.

رئیس پلیس آگاهی استان  خبرداد

انهدامباند6نفرهسارقاندریچههایفاضلابدرقم
رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند 6 نفره سارقان دریچه های فاضلاب در استان 

خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی  در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی سرقت های متعدد 
دریچه های فاضلاب در سطح شهر مقدس قم، موجب موضوع بصورت ویژه در دستور 
کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار گیرد. وی افزود: ماموران با انجام یکسری اقدامات 
اطلاعاتی و پلیسی پی بردند یک باند 6 نفره که متشکل از سرنشینان یک دستگاه خودرو 
پراید بودند، اقدام به سرقت متعدد دریچه های فاضلاب در سطح استان می کردند، 
که ماموران آنها را شناسایی و دستگیری سارقان در این خصوص با جدیت دنبال شد. 
سرهنگ کرمی ادامه داد: در تحقیقات کارآگاهان، مالک خودروی موصوف شناسایی و 
متهم در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و  نهایتاً با ارائه دلایل و مستندات، به سرقت 
های متعدد دریچه های فاضلاب با همدستی فرزند و 3 نفر از سارقان سابقه دار و فروش 

آن به یک نفر مالخر که در امر خرید و فروش دریچه های فاضلاب بوده، اعتراف کرد.
رئیس پلیس آگاهی استان اضافه کرد: در بازجویی صورت گرفته از مالخر مربوطه، 
مشخص شد وی تنها مالخر فعال در این امر بوده و هدف از انجام سرقت ها را تامین 
هزینه های اعتیاد خود و سایر اعضای باند عنوان کرد. رئیس پلیس آگاهی استان بیان 
داشت: سارقان به انضمام پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی استان معرفی و پس از 

صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.

مدیرکل گمرکات استان قم: 

صادراتقم29درصدرشدداشتهاست
مدیرکل گمرکات استان قم میزان صادرات ازاین استان به کشورهای هدف را در 
فروردین و اردیبهشت سالجاری نسبت به مشابه سال گذشته با 29 درصد رشد عنوان 

کرد. 
محمد خلیلی بیان کرد: دراین مدت انواع کالاهای تولید شده در قم به ارزش 34 

میلیون دلار به کشورهای هدف، صادر شد.
استان قم در بازارهای کشورهای مختلف از جمله روسیه، عراق ، افغانستان؛ پاکستان 

و عمان جدی دارد.
قم در زمینه تولید فرش، کفش و مبلمان جایگاه بسیار بالایی دارد که می توان از این 
ظرفیت برای توسعه صادرات استان و افزایش حجم آن به نحو شایسته ای استفاده کرد.
وی گفت: همچنین در این مدت میزان اظهار نامه های گمرکی استان با ثبت 711 
فقره، نسبت به سال قبل، 12 درصد رشد داشته که بیانگر توسعه فعالیت های صادراتی 

قم است.
وی افزود: با تسهیلات قانونی درنظر گرفته شده از هر 100 خودرو متقاضی انجام 
فرآیند نقل و انتقال کالا در گمرکات، به طور میانگین تنها 25 خودرو جهت بررسی 
های قانونی به گمرکات استان وارد می شود و بقیه خودروها به منظور تسریع در فرآیند 

صادارت کالاهای داخلی به مرزهای خروجی راهنمایی می شود.
خلیلی گفت: بسیاری از فرآیندهای گمرکی در سال های اخیر توسط سیستم های 
الکترونیکی انجام می شود و صادرکنندگان بدون حضور در گمرکات می توانند نسبت 

به صادرات کالای مورد نظر خود اقدام کنند.
وی افزود: بیش از 60 درصد کالاهای وارد شده به گمرکات استان، بدون بررسی و 
ارزیابی فیزیکی ترخیص می شود که این کار نقش بسیار موثری درکاهش زمان نقل و 
انتقال کالا از گمرکات دارد. بسیاری از اظهارنامه هایی که به گمرکات ارسال می شود، 
توسط سیستم مسیر یابی می شود و نیازی به ارزیابی و حضور فیزیکی صاحب کار در 

فرآیند اداری ندارد.
وی بیان کرد: در فرایند واردات و صادارت، کالاهایی که در مسیر سبز و زرد قرار می 
گیرند، نیازی به بررسی فیزیکی ندارند و با پرداخت هزینه های قانونی کالا ترخیص 
می شود. وی ادامه داد: اظهار نامه هایی که در مسیر زرد قرار می گیرند تنها از نظر 
اسنادی مورد ارزیابی کارشناسی قرار می گیرند. خلیلی گفت: تنها حدود 30 درصد 
اظهار نامه ها در مسیر قرمز قرار می گیرند که برای سهولت در ترخیص این کالاها نیز 
اگر صاحبان آن ها مجوزهای لازم را در وقت تعیین شده بگیرند، کالاهای مورد نظر نیز 
در کمتر از 72 ساعت ترخیص می شود. وی افزود: علت آن که ترخیص برخی از کالاها 
در گمرکات استان طولانی می شود این است که یا صاحبان کالا پیگیر موضوع نیستند 
و یا این که سازمان های ارائه دهنده مجوزهای قانونی برای ترخیص کالا، بنا به دلایلی 

نمی توانند این کار را در زمان مقرر انجام دهند.
سال گذشته 168 هزار و 847 تن انواع کالا به ارزش 210 میلیون دلار از گمرکات 
قم به بازارهای بین المللی صادر شد؛ بر اساس برنامه ریزی ها قرار است این میزان در 

سال جاری با رشد 20 درصدی همراه باشد.

مهندس محمودی شاه نشین:

وزارتکشورموظفبهتامینامنیتتجمعات
دراماکناعلامیاست

ایمان : خانم افشار
نماینده مردم شهرقدس در مجلس شورای اسلامی گفت :همزمان که افراد برای 
دریافت مجوز اقدام می کنند، وزارت کشور قطعا نسبت به برآورد تعداد تجمع کنندگان و 

نوع رفتار آنها اقدام می کند و بر اساس آن باید امنیت تجمع را هم تامین کند.
مهندس محمودی شاه نشین نماینده مردم شهرقدس در مجلس در این باره اظهار 
داشت: کلیات اقدام دولت در معرفی اماکن تجمع کار خوبی است و زحمت ترافیکی و 
فیزیکی را کم می کند و به حداقل می رساند. در واقع با این روش کنترل تجمعات از نظر 

مباحث امنیتی راحت تر شده است.
وی ضمن تایید این موضوع مهم افزود: این کار بسیار ایده آل است به شرط اینکه در 

عمل برای آن برنامه ریزی کنند و آن را اجرا کنند.
وی خاطرنشان کرد: همزمان که افراد برای دریافت مجوز اقدام می کنند، وزارت کشور 
قطعا نسبت به برآورد تعداد تجمع کنندگان و نوع رفتار آنها اقدام می کند و بر اساس آن 

باید امنیت تجمع را هم تامین کند.
به گزارش ایسنا، محمودی شاه نشین با بیان اینکه تجمع در محل های غیر از 
محل های تعیین شده خلاف قانون است، گفت: تجمع کنندگان باید حتما از وزارت 
کشور و کمیسیون مربوطه برای تجمع در یکی از این محل ها مجوز لازم را دریافت 

کنند.

فرماندار شهرستان شهریار :

احقاقحقوقمردمازدغدغههایاصلیماست

ایمان : خانم افشار
مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار در جمع اعضای تعاونی ولایت بر پیگیری 

و احقاق حقوق مردم به عنوان دغدغه اصلی مجموعه فرمانداری تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرستان شهریار؛ جلسه بررسی و پیگیری 
مسایل و مشکلات تعاونی ولایت با حضور مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار، 
فرنیاپور معاون سیاسی انتظامی فرمانداری، سرهنگ رستگار جانشین فرمانده نیروی 
انتظامی شهرستان شهریار و اعضای این تعاونی در مسجد قمر بنی هاشم)ع( اندیشه 

برگزار شد.
بنابر این گزارش؛ مهندس طاهری فرماندار شهرستان شهریار با ابراز تاسف از مشکلات 
پیش آمده برای اعضای این تعاونی گفت: کسانیکه مسئولیت پول ها و سپرده های 
مردم را قبول می کنند باید نسبت به مردم و نسبت به نظام تعهد داشته باشند زیرا 
که مردم نمیتوانند درباره تمام این موسسات و تعاونی ها تحقیق و تفحص کنند و به 
تابلوهایی که نصب می شود اعتماد میکنند و این موسسات باید تحت نظارت کامل قرار 

بگیرند تا مردم را دچار گرفتاری نکنند.
فرماندار شهرستان شهریار با بیان اینکه پیگیری برای احقاق حقوق مردم و توجه 
جدی به مطالبه و دغدغه مردم کاملا وجود دارد افزود: این موضوع از دغدغه های اصلی 
ما هست و ما دائما در حال پیگیری برای رفع مسائل و مشکلات موجود بصورت پیوسته 
هستیم و روال کار بخوبی در حال پیشروی است و این موضوع از طریق شورای تامین 
استان نیز بصورت مداوم در حال پیگیری است و به جد دنبال می شود تا کارسازی 
لازم بر روی مبالغ کارشناسی شده و موارد شناسایی شده صورت بگیرد و بازپرداخت 

مطالبات مردم هر چه سریعتر انجام شود.
شهردار منطقه چهار قم اعلام کرد

اولویتشهرداریدرمکانیزاسیون
پلهایعابرپیاده

شهردار منطقه چهار قم گفت: یکی از مناطقی که بیشترین پل عابر پیاده در آن نصب 
شده منطقه چهار است و با توجه به اینکه هزینه نصب پل های عابر پیاده بسیار زیاد 

است به دنبال این هستیم که در حال حاضر بیشتر به مکانیزاسیون پل ها بپردازیم.
در مسجد حضرت محمد  قم  منطقه چهار  در جمع شهروندان  متین فر  مجید 
رسول الله)ص( در بلوار شهید کریمی، با بیان اینکه یکی از مهم ترین پروژه های ترافیکی 
شهرداری اجرای بلوار فردوسی به عنوان تکمیل کننده رینگ دوم ترافیکی شهر است، 
اظهار کرد: بخش اعظمی از این بلوار در منطقه چهار واقع شده و امیدواریم به زودی 
شاهد بهره برداری کامل بلوار باشیم. شهردار منطقه چهار قم یکی از برنامه های ویژه 
شهرداری را توسعه فضای سبز عنوان کرد و افزود: منطقه چهار یکی از بهترین مناطق 
شهر از نظر سرانه های فضای سبز است و طی سال های اخیر برنامه  جدی در زمینه 

توسعه بوستان ها، بهسازی و تامین منابع پایدار آبرسانی داشته ایم.
متین فر به دیگر اقدامات انجام شده در سطح منطقه چهار اشاره کرد و افزود: یکی 
از مناطقی که بیشترین پل عابر پیاده در آن نصب شده منطقه چهار است و با توجه به 
اینکه هزینه نصب پل های عابر پیاده بسیار زیاد است به دنبال این هستیم که در حال 

حاضر بیشتر به مکانیزاسیون پل ها بپردازیم.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم خبر داد:

فعالیت 42 حزب و تشکل سیاسی در قم

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم با اشاره به راه اندازی خانه 
احزاب استان قم در راستای اجرای منشور گفتگوی سیاسی، از فعالیت42 حزب 

و تشکل سیاسی در قم خبر داد.
احد جمالی با بیان اینکه بعد از گذشت  چهار دهه از پیروزی انقلاب اسلامی 
نیاز به فعالیت احزاب بیش از پیش احساس می شود اظهار داشت: مردم 
سالاری لوازم و نیازمندی هایی دارد و نخستین نیازمندی این است که سلیقه 
های سیاسی مختلف در جامعه در قالب تشکل هایی به نام حزب سیاسی 

متبلور شوند.
وی با بیان اینکه احزاب بایستی توانایی عرضه ی دیدگاه ها و راهبردهای خود 
را که برگرفته از راهبردهای کلی نظام و درقالب قانون اساسی است،را به جامعه 
داشته باشند افزود: احزاب هرقدر در این کار موفق باشند، کسانی را که در 

جامعه به فکر و اندیشه  آن ها نزدیک تر هستند جذب می کنند.
جمالی تشکیل خانه های احزاب و ایجاد نقش برای تشکل های سیاسی در 
دولت های یازدهم و دوازدهم را مورد توجه قرار داد و گفت: در استان قم سعی 
کردیم نقش  احزاب را پررنگ تر کنیم و با اقدامات صورت گرفته این امر به 

صورت نسبی محقق شده است.
معاون استاندار قم بیان داشت: در حال حاضر 42 حزب و تشکل سیاسی در 
استان قم مشغول فعالیت می باشند که بیش از نیمی از احزاب اززمان روی کار 

آمدن دولت تدبیر و امید شکل گرفته اند.  
وی با اشاره به برنامه ریزی های استان برای اجرای منشور گفتگوی سیاسی 
ابلاغی وزارت کشور گفت: بر همین اساس اقدامات لازم صورت گرفته که از 

جمله آنها  راه اندازی خانه احزاب استان می باشد.
جمالی هدف از راه اندازی خانه احزاب ر ا تقویت و ساماندهی فعالیت های 
حزبی در استان قم عنوان و تصریح کرد: تشکیل خانه احزاب با هدف تعمیق 
ارتباط بین جامعه و حاکمیت و مطالبه ی امور مربوط به احزاب که نماینده توده 

های جامعه هستند بوده است.
*هنوز گروه ها بر سر منافع ملی به اجماع نرسیده اند 

معاون استاندار قم رعایت مصالح ملّی و جامعۀ اسلامی و حفظ هویت سیاسی 
جریان ها و گام برداشتن در چارچوب منافع ملی، را از اولویت های کاری احزاب 
دانست و افزود: یکی از دلایل اصلی اختلاف بین جریان های سیاسی در کشور 

این است که هنوز گروه ها بر سر عنوانی به نام منافع ملی به اجماع نرسیده اند. 
وی با بیان اینکه دید افراد و تشکل ها در ایران بیشتر حول محور حزب ، 
منافع حزبی و جریانی شکل گرفته و اغلب با منافع ملی بیگانه است افزود: 
جریانات سیاسی در گام نخست باید بر سر منافع ملی به اجماع برسند و این 
ابتدای راه موفقیت برای احزاب خواهد بود و در گام بعدی نیز باید هر حزب به 

حقوق  احزاب  مخالف خود احترام بگذارد.
اختلافات نباید درحدی باشد که نتوانیم در کنار هم بنشینیم 

جمالی بیان داشت: اختلافات و مسایل نباید در این حد باشد که نتوانیم در 
کنار هم بنشینیم و صحبت کنیم؛ چرا که اختلافات سلیقه و اختلافات سیاسی 
جزو لوازم و نیازمندی هایی است که احزاب سیاسی را به تکامل می رساند و 
اگر این ها نباشد، احزاب نمی توانند عیوب و ایرادات خود را ارزیابی کنند و 

آنها را بهبود بخشند.
معاون استاندار قم همدلی و نهادینه شدن فرهنگ گفت و گو، بویژه از جریان 
ها و تشکل ها و سلایق مختلف سیاسی استان را مورد انتظار مردم و مسئولان 
دانست و تصریح کرد: جریانات سیاسی باید این احساس را به وجود آورند که 
همچون یک خانواده هستند و باید حول محور قانون اساسی به گفت  و گو 

بنشینند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه باید از ظرفیت همه 
گروههای سیاسی  برای پیشبرد منافع ملی استفاده کرد گفت: معتقدیم در 
راستای کارآمدی مدیریت استان،  باید از نظرات دانشگاهیان ، نخبگان،  احزاب، 

تشکل ها و گروه های سیاسی استفاده شود.
جمالی بیان داشت: در دولت های یازدهم و دوازدهم با تشکیل خانه های 
احزاب و ایجاد نقش برای تشکل های سیاسی این باور عملیاتی شده و در 
استان قم نیز در مقاطع مختلف با حضور در دانشگاهها و برگزاری نشست هایی 
با جامعه دانشگاهی اعم از روسا ، معاونین و دبیران تشکل های دانشجویی و 

همچنین دبیران احزاب مجوز دار، سعی کردیم نقش آنها را پررنگ تر کنیم.
معاون استاندار قم افزود: در راستای اجرای منشور گفتگوی سیاسی برگزاری 
جلسات فصلی روسای دانشگاهها، دبیران تشکل ها و  احزاب با استاندار و 
جلسات ماهیانه با معاونت سیاسی و جلسات نوبه ای با مدیر کل سیاسی برنامه 
ریزی شده است. وی همچنین با بیان اینکه تجربه خوبی از شورای گفتگوی 
بین دولت و بخش خصوصی در امر اقتصاد داشتیم بیان کرد: در دولت دوازدهم 
این تجربه به بخش های سیاسی و اجتماعی جامعه تعمیم داده شده تا پتانسیل 
سازمان های مردم نهاد، احزاب و تشکل ها، صاحبان فکر و اندیشه، دانشگاهیان و 

دانشجویان در قالب شورای گفتگو مورد استفاده قرار گیرد. 
جمالی افزود: قصد داریم آنچه در دانشگاه ها به عنوان پتانسیل علمی در امور 

اقتصادی، سیاسی و اجتماعی وجود دارد در عمل هم استفاده کنیم.
 وی گفت: ارتباط با دانشگاه ها، مراکز علمی، اساتید، دانشجویان و اصحاب فکر 
و اندیشه و علاقمند به مشارکت در امور جامعه جزء اهداف منشور گفتگوی 
سیاسی است و معاونت سیاسی طی برنامه ریزی به عمل آمده در صدد بهره 

گیری موثر از ظرفیت های دانشگاهها و حوزه ها در این خصوص است. 
معاون استاندار قم در پایان ضمن دعوت از همه جریان های سیاسی استان به 
همدلی و وحدت به عامل موفقیت و سرافرازی خاطرنشان کرد: اگر اصولگرایان، 
اصلاح طلبان، اعتدال گرایان و همه احزاب، گروه ها و تشکل ها به میدان بیایند 
باز برای حل مشکلات و حرکت در مسیر توسعه و آبادانی کم است چرا که 
امروز بار مسئولیت سنگینی بر دوش همگان قرار دارد که نیاز به تلاش مضاعف 

خواهد داشت. 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

صدور21مجوزفعالیتبرایواحدهایطیورتخمگذاردرقم
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم گفت: 21 مجوز فعالیت برای واحدهای طیور 

تخمگذار در استان قم صادر شده است.
حسین علی بیگی با اشاره به اینکه استان قم به واسطه 
وجود واحدهای طیور یکی از قطب های طیور در کشور 
است، اظهار داشت: 174 واحد مرغ تخمگذار با ظرفیت 
8 میلیون و 888 هزار قطعه و 62 هزار تن تولید تخم 
مرغ در استان قم وجود دارد که همین مسئله باعث 
شده این استان در زمینه تولید تخم مرغ در کشور رتبه 

ششم را داشته باشد.
شاهراه  در  اینکه  واسطه  به  قم  استان  افزود:  وی 
قرار  کشور  مرکزی  و  جنوبی  های  استان  مواصلاتی 
گرفته، مزایا و تهدیداتی را به همراه دارد و از طرف دیگر 
این استان محل کریدور پرواز پرندگان مهاجر نیز می 
باشد که این دو موضوع صنعت پرورش طیور استان 
قم را در معرض خطر قرار داده و واحدهای مرغداری را 
درگیر بیماری ها بخصوص بیماریهای تنفسی )آنفلوانزا( 

کرده است.
وی بیان داشت: در همین راستا و با توجه به ورود 
بیماری آنفلوانزا در سال گذشته به استان قم و حذف 

90 درصد گله های مرغ تخمگذار استان، متاسفانه حجم 
عظیمی از تولید را از دست دادیم.

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم اضافه کرد: به دلیل اینکه تراکم بالایی در 
زمینه واحدهای مرغداری در استان قم داریم، مجموعه 
سازمان جهاد کشاورزی با همکاری اداره کل دامپزشکی 
تمهیداتی را مبنی بر کنترل جوجه ریزی در واحدهای 
طیور استان اندیشیده است. وی تصریح کرد: در همین 
رابطه کمیته فنی با حضور معاونت امور دام و طیور، 
اداره کل دامپزشکی، نظام دامپزشکی، نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی، اتحادیه مرغداران و تشکل 
مربوطه در استان تشکیل شده که هر واحد مرغداری 
که قصد جوجه ریزی دارد باید مجوز مربوطه را از این 

کمیته دریافت نماید.
علی بیگی ادامه داد: به دلیل حساسیت موضوع این 
کمیته از دیماه سال گذشته تا کنون بیش از 72 جلسه 
برگزار کرده و در این جلسات درخواست های جوجه 
ریزی واحدها و مشکلات آنان مطرح و مورد رسیدگی 

قرار گرفته است.
ادامه  در  قم  در بخش کشاورزی  مقام مسئول  این 

نشان کرد: یک دستورالعمل ده  سخنان خود خاطر 
ابلاغ شده  گانه ای توسط سازمان دامپزشکی کشور 
که کلیه شرایط بهداشتی و قرنطینه ای در آن قید 
گردیده و این دستورالعمل توسط تشکل های مربوطه به 
مرغداران اطلاع رسانی شده است و مرغداران نیز ملزم 
به رعایت این موارد می باشند. علی بیگی اضافه کرد: تا 
امروز درخواست های بسیار زیادی در کمیته فنی مورد 
بررسی قرار گرفته و در نهایت برای 11 واحد پرورش 
پولت و 10 واحد مرغ تخمگذار که کلیه موارد بهداشتی 
و قرنطینه ای را رعایت کرده بودند، مجوز فعالیت صادر 
شده است. وی افزود: با توجه به مشکلات پیش آمده 
برای واحدهای مرغداری و درگیری بیش از 90 درصد 
این واحدها با بیماری آنفلوانزا و خسارت سنگینی که به 
این بخش وارد شد، مجبور هستیم برای صدور مجوز 
سرمایه  تا  کنیم  برخورد  سختگیرانه  مجدد  فعالیت 

مرغدار در معرض خطر قرار نگیرد.
وی تصریح کرد: امیدواریم با توجه به برنامه ریزی های 
صورت گرفته و اقدامات انجام شده، دیگر شاهد درگیری 
واحدهای مرغداری با بیماری آنفلوانزا و خسارت های 
سنگینی که سال گذشته به این بخش وارد شد، نباشیم.

مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم گفت: 
موردی از بیماری تب خونریزی دهنده کنگو در استان قم گزارش نشده است.

 بهاره زارع با اشاره به ویژگی های بیماری تب خونریزی دهنده کریمه کنگو 
)CCHF( اظهار کرد: این بیماری از بیماری های حاد خونریزی دهنده است که 

می تواند با مرگ و میر قابل ملاحظه ای همراه باشد.
 وی با بیان اینکه تعداد بیماری در سه ماهه اخیر نسبت به سال های گذشته 
تغییر محسوسی نداشته است گفت: موردی از این بیماری در استان قم گزارش 

نشده است.
مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان 
کرد: مخزن اصلی این بیماری کنه ها به ویژه کنه های سخت است و میزبان اصلی 
آن را دام های اهلی تشکیل می دهد و از بین پرندگان تنها شترمرغ به این بیماری 

دچار می شود ولی دیگر پرندگان ویروس را به نقاط مختلف انتقال می دهند.
وی با اشاره به بیمار شدن انسان به بیماری تب خونریزی دهنده کریمه کنگو 
در اثر بی احتیاطی گفت: راه های انتقال این بیماری گزش کنه، له کردن کنه روی 
دست، تماس با خون، ترشحات و بافت آلوده دام و انتقال انسان به انسان )عفونت 

بیمارستانی( است.
 زارع عنوان کرد: یک تا 13 روز زمان نیاز است تا علایم بیماری در فرد بروز پیدا 
کند که شروع ناگهانی بیماری با تب، دردعضلات و یکی از علائم اپیدمیولوژیک 

همراه است.
 وی با اشاره به علایم عفونت در دام ها گفت: به طور معمول دام ها علایمی ندارند 

ولی برخی اوقات تب خفیف و گذرا به مدت یک هفته در آنها بروز دارد.
 مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان 
کرد: افراد برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری باید در زمان کار با دام در راستای 
پیشگیری از گزش کنه از لباس کار استفاده کرده و از له کردن کنه روی بدن 

انسان یا دام جلوگیری کنند.
 وی عنوان کرد: کنه باید با احتیاط کامل از پوست خارج شود تا خرطوم کنه در 
اثر جدا شدن در بدن باقی نماند و همچنین تجهیزات حفاظتی مانند دستکش، 
عینک، ماسک و چکمه در زمان ذبح دام و شستن گوشت تازه ذبح شده استفاده 

شود.
 وی کشتار دام در کشتارگاه ها را از جمله موارد ضروری ذکر کرد و افزود: گوشت 
دام ها باید در اتاق پیش سرد به مدت 24 ساعت نگهداری شود البته در استان قم 
دو کشتارگاه شهرداری واقع در شاه جمال و پرتو مجهز به اتاق پیش سرد هستند.

 زارع به شهروندان توصیه کرد: گوشت را به مدت 24 ساعت در یخچال نگهداری 
کنند و سپس به تکه تکه کردن، شستن و آماده کردن برای پخت و مصرف 
بپردازند و هچنین حداقل احشای دام تازه ذبح شده در دمای یخچال به مدت 48 

ساعت نگهداری شود.
 وی یادآور شد: ویروس تب خونریزی دهنده کریمه کنگو در دمای فریزر غیرفعال 
شده و پس از رسیدن به دمای محیط به طور مجدد فعال خواهد شد بنابراین 
ضروری است برای کشتن ویروس گوشت را باید در دمای یخچال نگهداری و 

گوشت به طور کامل پخته شود.

مدیر گروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های مرکز بهداشت استان قم:

موردیازبیماریکریمهکنگودراستانقمگزارشنشدهاست

استاندار قم خواستار استفاده از ظرفیت کارشناسی 
صاحبنظران و پیشکسوتان حوزه ی جنگ تکمیلی 

در طراحی و اجرای موزه دفاع مقدس قم شد.
سید مهدی صادقی استاندار قم در جلسه شورای 
هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، 
ضمن تبریک هفته قوه قضائیه، با تأکید بر ظرفیت 
استان قم برای اجرای پروژه موزه دفاع مقدس در 
سطحی ویژه، اظهار کرد: باید برای اجرای طرح 
پیشنهادی، ملزومات مورد نیاز در چارچوب تعریف 
شده طرح، مهیا شود و همه دستگاه ها با انجام 
وظایف خود و با هماهنگی کامل در راستای تکمیل 

این پروژه اقدام کنند.
های  بخش  در  گرفته  صورت  اقدامات  وی 
فرهنگی، ترافیکی، امنیتی و طراحی پروژه موزه 
دفاع مقدس را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: 
باید در چیدمان موضوعات مد نظر و بیان واقعیات 

دفاع مقدس با استفاده از نظرات کارشناسان و نیز 
استفاده از دانسته های پیشکسوتان دفاع مقدس، 
طرحی تعریف و اجرا شود که اثرگذاری عمیقی 

داشته باشد. 
رییس شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش 
زیرساخت های   آماده سازی  دفاع مقدس،  های 
مورد نیاز اجرای پروژه موزه دفاع مقدس را مورد 
تأکید قرار داد و افزود: شرکت برق استان موظف 
است تا انشعابات مورد نیاز برای اجرایی شدن این 

طرح را عملیاتی کند. 
استاندار قم همچنین با اشاره به کارگروه های 
شورای  اجرایی  نامه  آیین  در  شده  مشخص 
هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، 
تصریح کرد: در صورت امکان و برای افزایش بهره 
وری این کارگروه های هفت گانه ادغام شوند تا 
را  کارایی  حداکثر  نظر  مورد  موارد  اجرای  برای 

داشته باشند. 
شورای  امنایی  هیأت  ساختار  بیان  با  صادقی 
دفاع  های  ارزش  نشر  و  آثار  حفظ  هماهنگی 
مقدس، خاطر نشان کرد: هرچه در تصمیم گیری 
ها و کارشناسی کار از ظرفیت های مردمی بهره 
بریم، نتیجه نهایی، پروژه ای برخواسته از نظر و 
اعتقاد مردم خواهد بود که اثر گذاری به مراتب 

بیشتری خواهد داشت. 
لازم به ذکر است در ابتدای این جلسه ضمن 
بیان آیین نامه اجرایی شورای هماهنگی حفظ آثار 
و نشر ارزش های دفاع مقدس، برنامه های اجرای 
پروژه موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، تشریح 

شد. 
همچنین توضیحاتی پیرامون تدوین دانشنامه 
استانی دفاع مقدس و تدوین نقش دولت در دفاع 

مقدس برای حاضرین در جلسه ارائه شد.

استاندار قم: 

درطراحیواجرایموزهدفاعمقدسقمازظرفیتصاحبنظراناستفادهشود






